
Informace z rady a zastupitelstva

Usnesení ze schůze Rady městyse Jedovnice č. 11 ze dne 11. 4. 2007
Na základě předložených zpráv a projednaných záležitostí:

Rada městyse schvaluje
 úplatu za předškolní vzdělávání ve výši 300,-Kč měsíčně pro školní rok 2007 / 2008.
 nájemní smlouvu na pronájem parkoviště (jedinému zájemci) mezi Městysem Jedovnice a paní Ivou

Kocmanovou, Jedovnice, za předložených podmínek.
 Povodňový plán Městyse Jedovnice dle předloženého návrhu.
 pronájem hladiny rybníka Olšovec firmě VoMo Brno na pořádání závodů motorových člunů ve dnech

8. 9. - 9. 9. 2007.
 bezplatné použití části parkoviště u rybníka na pořádání praktického proškolení neslyšících řidičů a

soutěží dětí ve dnech 11. - 12. 5. 2007,  pořadatel ÚAMK - AMK neslyšících Brno.

Rada městyse bere na vědomí
 ukončení závěrečného vyhodnocení akce Inženýrské sítě Větřák II zaslané MMR Praha.
 odpověď na dopis týkající se neoprávněného nakládání s pozemky p. č. 2547 / 4 a 2548 v k. ú.

Jedovnice.

Rada městyse souhlasí
 s udělením licence na provozování linkové osobní dopravy vnitrostátní pro dopravce VYDOS BUS a.

s., Vyškov.

Rada městyse nesouhlasí
 s vybudováním vodovodní přípojky pro chatu č. e. 369, majitelé manželé Pořízkovi, Rájec - Jestřebí,

dle předloženého návrhu.

Rada městyse rozhodla
 o přidělení veřejné zakázky malého rozsahu na stavební práce Stavební úpravy kuchyně v Základní

škole Jedovnice, zadané v souladu s ust. § 6 zákona č. 137 / 2006 Sb., o veřejných zakázkách,  firmě
PROSTAS s. r. o. Prostějov.

Usnesení ze schůze Rady městyse Jedovnice č. 12 ze dne 23. 4. 2007
Na základě předložených zpráv a projednaných záležitostí:

Rada městyse schvaluje
 návrh příspěvků do kroniky městyse za rok 2006.
 smlouvu o poskytnutí a využití dotace mezi městysem a LSSP Blansko dle předloženého návrhu,

požadovaná částka je schválena v rozpočtu městyse pro rok 2007
 odprodej p. č. 202 v k. ú. Jedovnice panu Radku Jančíkovi, Jedovnice, za cenu znaleckého posudku a

úhrady poplatků s prodejem spojených.
 pronájem kulturního domu v období 1.7. - 6. 7. 2007 firmě TS BEAT UP Brno za předložených

podmínek.
 výjimku z obecně závazné vyhlášky č. 5 / 2005 o pořádání veřejných produkcí firmě TS BEAT UP

Brno, prodloužení hudební produkce ve dnech 2. 7. a 6. 7. 2007 do 2 hodin.
 přidělení bytu 1+1 ve 3. NP na DPS Jedovnice panu Liborovi Milkovi, Jedovnice, se zkušební dobou 1

rok.
 rozpočtové opatření č. 1 / 2007 dle předloženého návrhu.



Rada městyse bere na vědomí
 informaci z jednání s paní Ivou Kocmanovou, Jedovnice, týkající se uzavření smlouvy na pronájem

parkoviště.
 informaci o průběhu exekučního vystěhování pana Jaroslava Lepky, Jedovnice.
 informaci vedoucí HSO o postupu výkupu pozemků v lokalitě Na Větřáku.
 zápis z jednání komise soc. zdravotní ze dne 18. 4. 2007.
 informaci o zakódování stanice Markíza a o postupu získávání licence.

Rada městyse souhlasí
 s vedením přípojek NN, plynu a kanalizace pro RD manželů Pakostových, Jedovnice, v pozemcích p.

č. 1086, 1087 a 1043 / 1 v k. ú. Jedovnice, za předpokladu, že budou po ukončení stavby uvedeny do
původního stavu.

 s vedením IS pro RD Lubomíra Toufara, Blansko a Jany Pořízkové, Jedovnice, v pozemcích p.č. 1349 /
2, 2528 / 251 a 1375 / 26 v k. ú. Jedovnice, za předpokladu, že budou po ukončení stavby uvedeny do
původního stavu.

 s nabídnutím garážových stání na 53 b.j. obyvatelům 53 b.j. a DPS. V případě jejich nezájmu souhlasí
s uzavřením nájemních smluv se stávajícími nájemníky za předložených podmínek.

Rada městyse vyslovuje poděkování
 Jiřímu Roudnému za příkladné vedení kroniky městyse.

Usnesení ze schůze Rady městyse Jedovnice č. 13 ze dne 7. 5. 2007
Na základě předložených zpráv a projednaných záležitostí:

Rada městyse schvaluje
 smlouvu o dílo mezi Městysem Jedovnice a firmou Plastová okna Katzmair, Šebetov, na výměnu oken

v bytech ZŠ dle předloženého návrhu.
 schvaluje Olšovci s. r. o. za rok 2006 roční uzávěrku společnosti  včetně všech zákonem daných příloh,

rozdělení hospodářského výsledku  a odměny jednatelům dle předloženého návrhu.
 doplnění komise kulturní o členy paní Ivanu Pernicovu, Jedovnice a paní Soňu Audyovu, Jedovnice.

Rada městyse bere na vědomí
 oznámení o změně termínu jednání ve věci předčasného užívání částí stavby Oprava a odbahnění

rybníka Olšovec.

Rada městyse souhlasí
 s vedením přeložky NN pro RD č. p. 363, dle návrhu předloženého Energetikou Boskovice, spol. s. r.

o., Boskovice.
 se vzájemným zápočtem faktur dle návrhu předloženého firmou A.A.A. Ateliér architektury, spol. s. r.

o., Blansko.
 s udělením licence firmě ČAD Blansko, a. s., Blansko, pro linku Blansko – Jedovnice – Senetářov –

Ruprechtov - Vyškov.
 s udělením licence firmě ČAD Blansko, a. s., Blansko, pro linku Brno – Ochoz – Křtiny - Jedovnice.
 s udělením licence firmě ČAD Blansko, a. s., Blansko, pro linku Blansko – Jedovnice - Studnice.

Usnesení z jednání zastupitelstva městyse Jedovnice konaného dne 2. 5. 2007 v sále v Chaloupkách

Na základě předložených zpráv a projednaných záležitostí Zastupitelstvo městyse Jedovnice:



Schvaluje:
1. Zapisovatelku zápisu paní Marii Gabrielovou, tajemnici ÚM.
2. Ověřovatele zápisu paní Mgr. Annu Bayerovou a pana Ing. Josefa Plcha.
3. Návrhovou komisi ve složení pan Ing. Kamil Kvasnica a Leoš Blažek.

Se ztotožňuje:
1. Se zněním textu „Petice proti diskriminaci obyvatelstva venkova“ a tuto iniciativu podporuje.
2. Se zněním textu „Výzvy starostů Zlínského kraje pro společný  postup v otázkách financování obcí“ a tuto
iniciativu podporuje.

Usnesení ze schůze Rady městyse Jedovnice č. 14 ze dne 21. 5. 2007
Na základě předložených zpráv a projednaných záležitostí:

Rada městyse schvaluje
 paní Hanu Bartoškovu, Jedovnice a paní Radmilu Grygovu, Jedovnice, členkami komise životního

prostředí.
 zvýšení nájmu z bytů městyse dle předloženého návrhu.
 nájemní smlouvu mezi městysem a MGC Jedovnice na pronájem minigolfového hřiště za

předložených podmínek.
 odměnu řediteli ZŠ Mgr. Michalu Součkovi v předložené výši.
 výjimku z obecně závazné vyhlášky č. 5 / 2005 o pořádání veřejných produkcí pro pořadatele letních

tanečních večerů na Barachově, žadatel pan Libor Kocman, Jedovnice, dle předloženého návrhu.

Rada městyse bere na vědomí
 Usnesení vlády ČR č. 221 ze dne 30. 4. 2007 o projektu analýzy účinnosti zákona o svobodném

přístupu k informacím
 informaci o zahájení zkušebního provozu tlakové kanalizace Olšovce s. r. o..
 zprávu o potvrzení správnosti postupu výběrového řízení na dodavatele stavby Rekonstrukce kuchyně

s jídelnou  ZŠ v Jedovnicích zaslanou Úřadem pro hospodářskou soutěž Brno.
 informaci ředitele ZŠ Mgr. Michalu Součka o postupu příprav na rekonstrukci školní kuchyně a

jídelny.
 zápis z jednání komise kulturní a školské ze dne 10.5.2007.

Rada městyse souhlasí
 s konáním letního stanového tábora sdružení pro práci s dětmi a mládeží Petrov Brno za podmínek

předchozích roků.
 s vedením plynovodní přípojky parcelou městyse p. č. 1263 pro RD manželů Crhonkových, Jedovnice,

dle předloženého návrhu.
 s vedením NN přípojky pro nový RD paní Ivy Kocmanové, Jedovnice, parcelou p. č. 983, která je

majetkem městyse, dle předloženého návrhu.
 s vybudováním kanalizační přípojky pro chatu č. e. 45, majitel Armaturka Vranová Lhota, parcelou p.

č. 1747 / 1, která je majetkem městyse, dle předloženého návrhu.
 s vytažením střešní římsy nad pozemek městyse p. č. 649 / 1 pro RD pana Luboše Hřebíčka a Dagmar

Strakové,  Jedovnice, dle předloženého návrhu.
 s přístavbou chaty č. e. 305, majitel V. Čermák, Brno, dle předloženého návrhu, za podmínek

předložených stavební komisí.
 s přístavbou chaty č. e. 233, majitelka M. Hradská, Brno, dle předloženého návrhu.

Marie Gabrielová, tajemnice ÚM

Zprávy z radnice



Kabelová televize

Současná programová nabídka je následující:  ČT1, ČT2, Nova, Prima, ČT24, ČT4 Sport, STV1, STV2,
Markíza, NOE – programy v jazyce českém nebo slovenském
„O“, VEVA 2, MTV – hudební programy, z nichž „O“ je v jazyce českém
RTL, RTL 2, PRO 7, SAT 1, VOX - programy v jazyce německém
Eurosport, CNN – programy v jazyce anglickém
TV „5“ – program v jazyce francouzském

Infokanál – na tomto kanále najdete každodenní informace formou smyčky a 1x měsíčně jedovnický a
blanenský Videožurnál. Protože některé informace jsou krátkodobého charakteru ( třeba jen 1 nebo 2 dny - toto
se týká hlavně prodejců nebo třeba zastavování vody při opravách a podobně) doporučujeme vám, abyste si
Infokanál prohlédli alespoň 1x za den, třeba večer. Pak se vám nemůže stát, že nějakou, třeba i důležitou,
informaci neobdržíte.Přes KTV lze poslouchat i VKV rozhlas.

Pokud někdo z vás potřebuje některý z programů naladit, obraťte se na ÚM paní Marie Gabrielová nebo na
Infokanál, rádi vám naladění zajistíme.
Další možností je možnost poslouchat hlášení místního rozhlasu před kabelovou televizi. V praxi to znamená,
že když venku začne hrát místní rozhlas, můžete si doma na Infokanále hlášení místního rozhlasu poslechnout,
nemusíte proto být venku v zimě a bude to bez hluku.
V současné době je dokončována rekonstrukce rozhlasu, proto nyní žádné informace nehlásíme.

Jak jsme vás informovali prostřednictvím Infokanálu, došlo k zakódování stanice Markíza. Naší snahou bylo
ve spolupráci s firmou 3C s.r.o.Brno rychle zajistit zahájení vysílání. Což se podařilo v pátek 25. 5. 2007.

Pokud se Vám stane a přestane u Vás kabel.TV fungovat, volejte na telefon čísla 606 962 924 nebo 607 645
152. Marie Gabrielová, tajemnice

ÚM

Policie městyse zahajuje

Od 1.5. 2007 nastoupili na základě výběrového řízení 3 strážníci městyse. Zatím procházení různými
školeními a do terénu nastoupí od 8.6.2007.

Naši noví spolupracovníci jsou: Jan Řehůřek, Luděk Kolář a David Ušel. Nejedná se o jedovnické občany.
Budou vám představeni ve Videožurnálu v červnu 2007.

Jejich hlavní pracovní náplní bude dodržování obecně závazných vyhlášek, dále pak řešení dopravní situace
na místních komunikacích, kontrola rychlosti a parkování a další. Doufám, že za přispění nás všech ubude
problémů, které nás trápí.

Telefonní  čísla Policie městyse Jedovnice - 723 204 979, 723 205 622, 723 206 849.
Marie Gabrielová, tajemnice ÚM

Černá skládka u silnice ve směru Kotvrdovice

V posledním období byla v regionálním tisku prezentována černá skládka, kterou občané založili u silnice na
Kotvrdovice za ulicí Vyškovskou. 15. května byla Městysem Jedovnice tato skládka zlikvidována. Náklady na
likvidaci byly zaplaceny z rozpočtu Městyse Jedovnice a přesáhly výši 85.000,- Kč. Z lokality se odvezly tři
kontejnery odpadu.  Z důvodu zamezení další obnovy skládky a  vjíždění mimo komunikaci byl podél vozovky
vyhlouben příkop a v úseku do Kotvrdovic je dopravní značkou zakázáno zastavení vozidel. Lokalita bude
častěji kontrolována Policií městyse Jedovnice. Občané, kteří budou přistiženi při ukládání odpadů, zaplatí
pokutu dle platných zákonů a vyhlášek.

Kontejnery po Jedovnicích

Velkoobjemové kontejnery, u hřbitova a za zdravotním střediskem, jsou určeny pro odpad z veřejných
prostranství tj. z odpadkových košů, z úklidu chodníků komunikací  apod. Do kontejneru u hřbitova se ukládá i



odpad vyprodukovaný na hřbitově. Pokud mají občané odpad, který se jim nevejde do popelnice a hodlají ho
uložit do kontejneru, mohou tak učinit pouze se souhlasem úřadu městyse.

Do kontejnerů se v žádném případě nesmí ukládat žádný organický odpad, tj. větve, tráva, listí apod. Dále se
do kontejnerů nesmí ukládat odpad vyprodukovaný při živnostenské činnosti. Podnikatelům, kteří budou
přistiženi, že odkládají odpad do kontejnerů bez souhlasu městyse, hrozí pokuta až 300 000,- Kč .

Dále chceme upozornit všechny podnikatele, kteří mají provozovnu na území Městyse Jedovnice, že je jejich
povinností mít uzavřenou smlouvu na likvidaci odpadu ,,podobného domovnímu“ se svozovou firmou, nebo
s městysem.

Sbírka pro Diakonii Broumov

Místní skupina Českého červeného kříže uspořádá humanitární sbírku pro Diakonii Broumov.
Kdy: v neděli  10. června 2007 od 13 do 17 hodin. Kde: sál Chaloupky
Co se bude sbírat: letní a zimní oblečení pánské, dámské, dětské, lůžkoviny, prostěradla, ručníky, utěrky,
záclony, látky, peří, péřové a vatované přikrývky, polštáře, deky, obuv, hračky.
Protože sbírku pořádáme pravidelně,  jistě víte, že věci musí být zabalené do igelitových pytlů nebo
v krabicích.
Vámi darované věci budou použity pro humanitární účely a pomohou mnohým sociálně potřebným občanům.
Materiál, který se nehodí pro humanitární pomoc, bude přetříděn a dále ekologicky a průmyslově zpracován.
Na třídění a zpracování se podílí občané z okraje společnosti, kteří by jinak práci obtížně hledali. Děkujeme
jménem potřebných za Vaši pomoc.

Sběr zeleného odpadu

Mnozí z vás využívají službu městyse odvoz zeleného odpadu, který je každé pondělí. Pokud vám mají být
zelené pytle vyvezeny, je třeba, aby byly připraveny v pondělí do 6,30 před vašimi domy. V případě, že tam
budou dány později, může se stát, že vám vyvezeny nebudou, což by pro vás bylo nepříjemné, protože další
vývoz je za týden.

Nezapomeň !!! Každé pondělí do 6,30 hodin !!!

Zprávy z komisí

Komise životního prostředí

Komise navázala na práci z předchozích let. Mimo běžné údržby zeleně, řešení problémů odpadů a
projektu rekonstrukce zeleně na místním hřbitově pokračuje v několika bodech.

Hlavním bodem naší komise je realizace Studie o obnově zeleně, se kterou se komise seznámila v lednu
letošního roku. Studie se zabývá veškerou zelení na vybraných lokalitách:

1. břeh rybníka za výletištěm Barachov
2. okolí asfaltového parkoviště a parkoviště se zpevněným povrchem
3. okolí kulturního domu, fotbalového hřiště, parku TGM a Vašíčkova kopce
4. ulice Zahradní
5. městečko
6. cesta ke kostelu a dřeviny před kostelem a kolem obřadní síně
7. okolí potoka přitékajícího z Kotvrdovic od Habeše až po parkoviště.

Ve studii je každá lokalita zpracovaná pomocí tří map následujícím způsobem: na první mapě je současný
stav zeleně, na mapě druhé je navrženo pěstební opatření a na mapě třetí jsou navrženy úpravy lokality. Díky
ucelenosti studie a díky passportu zeleně, jenž je její součástí, budeme mít možnost snadněji požadovat finanční
prostředky na obnovu zeleně z vypsaných grantů. Celá studie je běh na dlouhou trať, a proto její plnění bude
probíhat po několik let.



Komise ŽP si stanovila za úkol napsat připomínky k této studii, doplnit ji o chybějící lokality (např.
Chaloupky…), získat na ni finance z rozpočtu městyse a stanovit plán postupu realizace studie.

Protože se jedná o rozsáhlý projekt, nechtěli bychom o provedení obnovy rozhodovat sami. Studie o obnově
zeleně je nyní vystavena v knihovně městyse, kde budete mít možnost nahlédnout do celé studie a zapsat své
připomínky. Podle zájmu a ohlasů občanů bude poté veřejná prezentace studie, na které se připomínky vyjasní.

V knihovně společně se studií budou k nahlédnutí přiloženy připomínky KŽP a podrobné mapy dvou
lokalit, které vybrala KŽP jako prioritní a na kterých začneme s výsadbou. Jedná se o lokalitu Záměstí, kde
doplníme lipovou alej o chybějící lípy, a první lokalitu u rybníka za výletištěm Barachov, která bude dosázena o
javory na místa vykácených topolů podle studie. Proto neváhejte, navštivte knihovnu, nahlédněte do materiálů
týkajících se těchto lokalit a napište své připomínky.

Další plány naší komise jsou zapojit se do chystaných úprav Havlíčkova náměstí a náměstí v Chaloupkách
a rozjet projekt adopce stromů. I tentokrát oceníme Vaši spolupráci!

Mgr. Jan Fránek, předseda komise živ. Prostředí

Komise pro občanské záležitosti

KPOZ - činnost, členové
Činnost Komise pro občanské záležitosti navazuje na mnoholetou práci Sboru pro občanské záležitosti a
pokračuje v zaběhnuté činnosti v oblasti rozvíjení mezilidských vztahů. Svoji pozornost věnuje především
významným událostem v životě občanů našeho městyse. Od prosince 2006 pracuje KPOZ ve složení:
Mgr. Anna Bayerová, U Hrubé lípy č. p. 611 - předsedkyně
Zdeňka Nečasová, Hybešova č. p. 521 – tajemnice
členové:
Ing. Jana Gabrielová, Havlíčkovo náměstí č. p. 234
Anna Kohoutková, Legionářská č. p. 54
Emílie Kovaříková, Jiráskova č. p. 510
Mgr. Ivo Máčel, Hybešova č. p. 654
Jiřička Meluzínová, Na Větřáku č. p. 529
Ing. Josef Plch, Na Kopci č. p. 501
Marcela Srncová, Na Kopci č. p. 543
Božena Ševčíková, Na Kopci č. p. 566
Anna Vágnerová, Za Kostelem č. p. 421
František Zouhar, K Propadání č. p. 232

KPOZ - jubilea
Členové komise připravují blahopřání našim občanům k jejich významným životním jubileím – a to
k sedmdesátinám, pětasedmdesátinám, k osmdesátinám - a pak každému dalšímu jubilantovi nad osmdesát let.
Na letošní rok jsme připravili 132 gratulací a  dárků.  Jedenáct občanů Jedovnic, 8 žen a 3 muži, oslaví letos
více než devadesát let života . V měsíci červnu uplyne 99 roků od narození paní Adolfíny Němcové, Na Kopci
62 - nejstarší občanky Jedovnic.
Komise je také připravena ocenit padesátileté a šedesátileté trvání manželství – v letošním roce tedy 3 zlaté
svatby a jednu svatbu diamantovou. V  květnu si připomněli manželé Zdeňka a Ladislav Doleželovi, Palackého
295 již 50. výročí trvání jejich společné životní cesty.
Protože v evidenci matriky městyse jsou uvedené pouze sňatky uzavřené v Jedovnicích, pak ti občané, svatební
jubilanti, kteří vstoupili do svazku manželského někde jinde a mají zájem si tuto událost znovu připomenout,
mohou o slavnost požádat na jedovnické matrice.

KPOZ - malí občánci
Doposud jsme uskutečnili tři vítání občánků – a to vítání jedenácti dětí narozených v loňském roce a sedmi dětí
narozených v roce 2007.

KPOZ - předškoláci



V měsíci červnu se každoročně členové komise setkávají s předškoláky, kteří po prázdninách nastoupí do 1.
třídy ZŠ. Pro děti máme vždy připraveny dárky, které využijí po nástupu do školy.

KPOZ - žáci ZŠ
Na závěr letošního školního roku  připravujeme setkání starosty Jedovnic Ing.J.Šíbla s žáky ZŠ , kteří svým
chováním, studijními výsledky a umístěním v soutěžích příkladně reprezentovali nejen školu, ale také
Jedovnice. Starosta obce slavnostně předá vysvědčení žákům 9. ročníku. Mgr. Anna Bayerová,
předsedkyně KPOZ

Komise stavební a územního plánování

Členové komise stavební a územního plánování se od počátku letošního roku sešli dvakrát v únoru a dubnu.
Na únorovém jednání komise řešila přístavby chat v rekreační oblasti. Zabývala se navrženými investičními
akcemi, které bude v roce 2007 realizoval Městys Jedovnice z rozpočtu (m. j. rekonstrukce chodníku
v Chaloupkách a u pošty, chodník u smuteční obřadní síně). Zaujala stanovisko k návrhu studie na rekonstrukci
RD v ulici Podhájí.

Na dubnovém jednání komise se opět objevilo sedm žádostí na přístavbu chat, tři žádosti komise doporučila,
k ostatním vlastníci musí dodat doplnění. Členové komise se seznámili s projektem na rekonstrukci
komunikace do čtvrti Na Větřáku, kde je plánováno rozšíření místní silnice do lesního pozemku. Termín
realizace nebyl zatím stanoven.

Na program jednání se opět dostalo parkování vozidel u bytovek Na Kopci. Se stavbou  garáží Městys
Jedovnice v lokalitě nepočítá. Pouze se zvažuje úprava terénu pod bytovým domem č. p. 635. Úpravou může
vzniknout odstavná plocha pro deset automobilů. Problémem je, že dotčený pozemek není ve vlastnictví
městyse. Proto městys jedná o odkoupení pozemků. Komise se na příštím jednání k úpravě plochy vrátí.

Situace s parkováním a získání garáží v Jedovnicích je současný velký problém. V těchto dnech však vrcholí
přípravy na výstavbu garáží v lokalitě Chaloupky. Jedná se o iniciativu soukromého investora s možností
získání garáže „na klíč“ včetně pozemku. Realizace záměru by mohla napomoci k řešení problému
s parkováním. Zájemci získají další informace na tel. 602 734 052 nebo 541 212 832. Jedná se o poslední
možnost stavby garáží v Jedovnicích. Leoš
Blažek, předseda komise

Náš rozhovor …

Už dvacet let se o jedovnickou kroniku stará Jiří Roudný. Tato malé výročí bylo také podnětem  k našemu
rozhovoru.
Jak jste se k psaní kroniky dostal?
Pokud vím, kronika je v Jedovnicích vedena pravidelně od roku 1934. Já jsem tuto práci podědil po tatínkovi.
Ten místní historii  zaznamenával pravidelně od roku 1964. Po jeho náhlé smrti zůstalo kronikářství v rodině.
Jak vzniká takový zápis?
Dříve pro zápisy existovaly striktní předpisy, dnes už je přece jen autorovi dán větší prostor. Zápis do kroniky
se dělá vždy najednou za celý rok. Od ledna do prosince si do zvláštního sešitu sepisuji události, které se v obci
staly. Dělám si i poznámky o počasí nebo na druhé straně o významných událostech celorepublikových nebo
dokonce světových, aby zápis nevypadl z celkového historického kontextu.  Potom si k tomu sednu a udělám
nanečisto celkovou podobu zápisu. Jeho konečné znění odsouhlasí radní a nakonec přijde na řadu čistopis.
Dodnes je výsledný zápis rukopisným cvičením. Možná se brzy dočkáme toho, že se povedou kroniky
elektronicky.
Myslíte si, že Jedovničtí vědí, kdo je jejich kronikář?
Zřejmě ano. Jednak jsem rodák a mnoho lidí mne zná, jednak za mnou někteří chodí, když potřebují něco
v kronikách najít. Jsou to především školáci a studenti, ale i ti starší, kteří si potřebují osvěžit paměť. Nemám
k dispozici jen kroniku, ale také její dodatky. Tam je spousta fotografií a písemných dokumentů…
Jaké jsou vaše koníčky?



Jsem v invalidním důchodu a práce kronikáře mi zabere dost času. Ale vždycky rád zajdu na fotbal. Už můj
tatínek byl fanda jedovnické kopané. Proto mne trápí, když musím do kroniky napsat, že se našim nedaří. Býval
jsem také aktivním členem hasičského sboru.  Mým dlouholetým koníčkem je ale historie, zejména ta vojenská.
Zajímá mne zejména napoleonská doba nebo třeba křižácká tažení.
Dvacet let děláte kronikáře, co si myslíte, že je pro tuto práci nejdůležitější?
Nejsem odborník, ale myslím, že systematičnost a trpělivost. Snažím se účastnit všech akcí, pokud něco

zmeškám, vyptávám se těch, kteří u toho byli. Nemyslete si, že se nenajdou chvilky, kdy mám chuť toho nechat
a přenechat kroniku někomu mladšímu. Ale zatím jsem se vždycky „ukecal“ a pokračuji dál.

S jedovnickým kronikářem rozmlouvala Marta Antonínová, foto Leoš Blažek

Zprávy z Jedovnic

100 let Sokola Jedovnice

Tělocvičná jednota Sokol Jedovnice byla založena dne 25. srpna 1907. Tehdy se v hostinci „U
Kousalíků“ sešla skupina občanů, kteří vyznávali sokolské myšlenky Dr. M. Tyrše a J. Fügnera. Svoji činnost
zahájila TJ řadou přednášek, např. o významu Sokola, o známých osobnostech z českých dějin, a zaměřila se na
získávání dalších členů. Činnost jednoty byla během let 1907 až 1948 pestrá a bohatá, Sokolové se aktivně
účastnili veřejného dění v obci.

Novodobá éra sokolské organizace započala v roce 1991. V současné době má jedovnická jednota,
patřící do župy Krále Jiřího, 215 členů (ženy, muži, žákyně, žáci, rodiče s dětmi). Kromě oddílu všestrannosti,
který zahrnuje i aerobik a kalanetiku, v ní působí šachový, florbalový a turistický oddíl, oddíl jógy a pěvecký
sbor.

100 let založení Sokola Jedovnice si během celého letošního roku připomínají členové řadou různých
sportovních a kulturních akcí: několik turistických vycházek do blízkého i vzdálenějšího okolí, které byly
zahájeny novinkou „Tříkrálovým výletem“, oblíbený třídenní turistický prázdninový zájezd (letos do Krkonoš)
a zájezd do ZOO Lešná a na Baťův kanál atraktivní zejména pro rodiče s dětmi; šachový turnaj „Chalópky
Open“ a florbalový turnaj. Nejvýznamnějším počinem pro zviditelnění jednoty i celého regionu je bezesporu
festival ženských pěveckých sborů „Ženská srdce 2007“, kterého se v červnu zúčastní osm hudebních těles ze
všech čtyř moravských krajů. Akce se může uskutečnit díky finančnímu příspěvku tělocvičné jednoty, Městyse
Jedovnice, ČOS – vzdělavatelského sboru, Jihomoravského a Zlínského kraje. Mládež ze župních jednot si
v září změří svoje síly na župních lehkoatletických závodech „Memoriál Jaroslava Daňka“, v prosinci si děti
přijdou zasoutěžit o čertovskou nadílku na Mikulášskou besídku a dospělí si odpočinou při poslechu hudby na
Vánočním koncertě pěveckého sboru Píseň.
Na březnové valné hromadě byli zvoleni následující činovníci tělocvičné jednoty:
- starosta bratr Josef Grim
- náčelník bratr Mgr. Jaroslav Vávra
- náčelnice sestra Svatava Paarová
- vzdělavatelka sestra Mgr. Milada Sotolářová
- předseda odboru sportu bratr Petr Magula
- další členové výboru: sestra Ing. Kateřina Klimešová, sestra Věra Přibylová, bratr Emil Šenkýř,

sestra Radka Zábranová, Dis.
- kontrolní komise: sestra Alena Jachanová, sestra Věra Kříčková, bratr Ing. Josef Plch
- vyslanci do výboru župy: sestra  Svatava Paarová, sestra Ing. Kateřina Klimešová, bratr  Josef Grim

Oslavy stoletého výročí vyvrcholí na slavnostním kulturně sportovním odpoledni v neděli 11. listopadu za
přítomnosti členů, řady významných hostů a přátel jedovnického Sokola. Všem výročním akcím Nazdar!

výbor TJ Sokol
Jedovnice

Svátek matek v Jedovnicích



U nás v Jedovnicích se stalo pěknou tradicí potěšit maminky koncertem pořádaným k jejich květnovému
svátku. Řadu let se konala vystoupení mladých hudebníků a zpěváků ze zdejší ZUŠ na výletišti Barachov u
rybníka, mnohdy ale bylo toto setkání pokaženo nepřízní počasí.

V letošním roce se na přípravě oslav Svátku matek podílely Základní umělecká škola Jedovnice a jedovnická
místní organizace KDU-ČSL. A pořadatelé na to šli chytře, akci přenesli do kulturního domu, kde určitě nikdy
neprší,  a pro zpestření pozvali další účinkující, mužský pěvecký sbor a cimbálovou muziku z Moravské Nové
Vsi. Protože tito hosté přijeli z vinařské oblasti, mohli pořadatelé připravit oslavenkyním další překvapení...

V neděli 13. května 2007 se kinosál jedovnického kulturního domu zaplnil maminkami, babičkami a jejich
blízkými. V publiku zasedla také JUDr. Marie Cacková, členka rady zastupitelstva Jihomoravského kraje. Ta
pozdravila přítomné a vyslovila uznání zásluhám kolegyní maminek v péči o rodiny a výchově dětí, která je tak
důležitá.

První část kulturního programu pak zajistili zpěváci ze Slováckého krúžku z Moravské Nové Vsi
doprovázení mladou cimbálovou kapelou. Vyslechli jsme několik lidových písní v podání temperamentních
mužů v malebných slováckých krojích, takže i oko přítomných žen si přišlo na své.
Dále nedělní odpoledne pokračovalo vystoupením žáků ZUŠ Jedovnice. Představila se nejmladší žákyně
sólového zpěvu, pětiletá Julinka Hrivíková. Děvčátka z tanečního oddělení  předvedla choreografii na známý
Radeckého pochod. Žáci hudebního oboru vsadili na modernější skladby. Tak např. melodie E. Presleyho
zazněly v podání  saxofonistky Aničky Bayerové  i dívčího pěveckého tria Three Roses (sestry Eva a Barbora
Šenkovy a Marie Němcová). Na klarinet zahrál osvědčený Petr Loukota. Ze sólových zpěváků jsme slyšeli ještě
Jiřího Gottwalda a Karinu Grimovou (píseň Máří Magdaleny z muzikálu Jesus Christ Superstar), písničku od
Yvonne Přenosilové si vybrala Anna Kalová. Vystoupilo i zkušené smíšené pěvecké kvarteto JAKO (Jiří
Šperka, Anna Šíblová, Karolína Smejkalová, Ondřej Javorský), které později zazpívalo ještě společně s dívkami
z Three Roses – ladilo jim to náramně!

Po poděkování žákům i učitelům ZUŠ, kteří věnovali mnoho svého času přípravě hudebního programu,
vyzvali moderátoři celé publikum, aby se přesunulo do vedlejšího sálu, kde byla připravena ochutnávka
moravských vín. Hosté z Moravské Nové Vsi totiž přivezli více než šedesát vzorků vín z produkce tamních
vinařů. Všechny ženy měly degustaci zdarma. K příjemnému posezení u vína zahrála ještě cimbálovka, hosté
měli možnost zakoupit si případně také CD nahrávku mužského sboru Slováckého krúžku. Za to, že jsme si my,
maminky, toto odpoledne opravdu pěkně užily, patří dík všem organizátorům a vystupujícím, ale také
sponzorovi, který zdařilou akci finančně podpořil – firmě Ekobbena.
Soňa Plchová

Babičce k jubileu

17. června roku 1908 přichází v Jedovnicích na svět prvorozené děťátko. Od rodičů dostává zvláštní jméno –
Adolfína, od „sudiček“ pevné zdraví a dlouhověkost.

Nebyl to však zdaleka všechny dary, které ke své životní pouti obdržela moje babička paní Adolfína
Němcová, rozená Kotoučková.

Za měsíc oslaví v kruhu rodiny 99 roků života. Vlastní statut nejstarší jedovnické občanky a pamětníka vůbec.
Babička žila život obyčejného člověka. Tatínek byl zedníkem, maminka v domácnosti, rodina bojovala

s chudobou, což bylo běžné v dělnických rodinách té doby. Měla ještě tři sestry a 3 bratry. Sestry všechny žijí,
teta Marie v Praze následuje babičku věkem 94 roků. Mezi sourozenci vládly krásné vztahy. Měli se navzájem
velmi rádi a navštěvovali se.  Babička jako nejstarší pomáhala v mládí živit početnou rodinu. Nastoupila do
služby v Praze a získala zde nejen jistý výdělek, ale též přátelství rodiny magistra, která ji postavila na
společenskou úroveň a udělala z ní pražskou dámu dvacátých let. Měli byste vidět tu krásnou dívenku
v kostýmu a na vysokých podpatcích jak radostně pózuje fotografovi v kruhu svých přátel!

Dcery pana magistra si poté s babičkou dopisovali až do své smrti. Babička se po skončení služby vrátila do
Jedovnic a provdala se za pana Jindřicha Němce – mého dědečka a vášnivého včelaře. Koupili spolu domek Na
Kopci a prožili klidný pěkný život. Včelí med prodávali širokému okolí.

Babička pracovala v 50. létech minulého století v zemědělském družstvu, pak už měla na starost jen dům,
zahradu, louky a drobné hospodářství. S modlitbou vstávala, s modlitbou usínala. Dodržovala skromný režim
v jídle, náročný ve fyzické práci.



Pamatuji si, že po domě nechodila, ale při práci doslova běhala a neustále si zpívala. Byla to pevná, nesmírně
vitální a velmi srdečná žena. Své hosty nikdy neodmítala a neznámého vítala pohledem, kterým se ptala:“ Je
v Tobě Bůh?“ Ona boží poselství člověku svým bytím cele naplnila. „Napsala“ tak recept  na dlouhý a úspěšný
život pro všechny, jež by se jí chtěli podobat.

Kněžny či královny běžně těžce fyzicky nepracují, leda z rozmaru. Jsou obklopeny služebnictvem a luxusem,
který moje babička nikdy nevlastnila ani nepotřebovala. Přesto se stala královnou. Královnou srdce a duchovní
čistoty. Naučila mě, že láska je v životě člověka základní hodnotou a nejdůležitější je soucit. Naučila mě
nenaříkat nad křivdou a umět odpustit. Ukázala mi, že největší autoritou je Bůh a jemu náleží život člověka.
Ukázala mi šetrný vztah k přírodě a krásy v ní. Vodila mne za ruku, dokud jsem to potřebovala. Starala se o nás
všechny tak, jak by to zkrátka nikdo jiný nedokázal.

Blíží se 17. červen 2007. Na židličce u okna sedí stařičká žena, jemně se usmívá a naslouchá. Kdo ví, kdo
dnes projde kolem jejího stavení. Zastaví se na kousek řeči? Ale její oči vidí především květy. Záplava květů.
Nádherné. V rukou kane k zemi růženec a hodiny tikají tepem jejího srdce desatero. Prožívá devadesátdevět let
svého života. Za Danečka, za Martínka, za Gábinku …. všechny nás šeptá ve své modlitbě. Velkou radost jí
dělá Radovan – pravnuk jeden z nejlepších studentů rájeckého gymnázia a dvě malinké pravnučky Martinka a
Michalka Němcových. Její království se splnilo. Za rok jí bude sto let.

Hana Bartošková - Pouť ve Křtinách
Mé myšlenky jsou na pouti

kupuji šňůry perel z marcipánu
uskakuji sekáčkům medu

a pak
hlavu zvrácenou nazad
vysleduji na věži křížek

pod očima mraky
a strast Kristova těla

Ovečky spásající rychlost chaosu
varhany duní na půlnoční straně

a věřící jsou
vznešení jako obrazy

zastávkami ticha
do svaté náruče Marie Panny.

Babičce, paní Adolfíně Němcové,  s láskou věnuje k 99.  narozeninám vnučka Hana Bartošková

Informace seniorům a nejen jim

V současném období jsme svědky nebývalé mediální kampaně za schválení reformy veřejných financí, která
prý má za cíl postupně snížit státní dluh, který dostoupil skoro jeden bilion korun. Reportéři a ekonomové se
snaží zdůvodnit jak je reforma přijatelná pro občany a jak na ní vydělají. Příjmové skupině obyvatel do 20 tisíc
korun měsíčně se sníží daně o 150 Kč, skupině do 40 tisíc korun až o 350,- Kč. Jen cudně mlčí kolik na tom
vydělá skupina nad 60 tisíc měsíčně, a kolik na to doplatí důchodci.

Stojí za zamyšlení, zda se sníží státní dluh snížením daní. Jak docílit snížení, když největší přínos do státní
pokladny je právě z daní.

Takže, kde se budou brát příjmy na snížení schodku? Budou brát od těch poplatníků, kterých je nejvíc, tj. od
pracujících? Další skupinou obyvatel na kterých lze šetřit jsou důchodci. Důchodci sice daně neplatí, ale je nás
kolem dvou miliónů.

V naší republice je přes 3 miliony nízko příjmových obyvatel a těm se připravuje zvýšení daně z přidané
hodnoty a to z 5% na 9%. To znamená u této skupiny obyvatel na každých 1000,- Kč čistého příjmu ztrátu
21,20 Kč, ale u vysoko příjmových skupin jen 14,80 Kč. Zvýšení základní sazby tedy padne na nízko příjmové
skupiny o 40% silněji, než na vysoko příjmové. Zvýší se ceny u všech potravin, ceny všech služeb (doprava,
veřejné stravování, pohonné hmoty atd.) Důchodcům tento nárůst nebude plně valorizován.
Kdepak je těch tisíc korun, které jeden pán tak vehementně sliboval?



Součástí připravované reformy je zvýšení a zavedení nových poplatků ve zdravotnictví. Tyto jsou všeobecně
známé. Tyto návrhy jsou v rozporu s ústavním pořádkem České republiky – jsou v rozporu s Listinou
základních práv a svobod. V článku 21 této listiny se píše:“ Každý má právo na ochranu zdraví. Občané mají
na základě veřejného pojištění právo na bezplatnou zdravotní péči a na zdravotní pomůcky za podmínek, které
stanoví zákon. „Z toho je jasné, že navrhovaná opatření jsou v rozporu s uvedenou zásadou. Kdo bude mít dost
peněz, ten bude mít zdravotní péči.

V případě, že by návrhy prošly v parlamentě, počítejte s námi. Zvýšení doplatků za léky od 1. 4. tohoto roku,
poplatky od 1. 1. 2008 a zvýšení daní z přidané hodnoty na všechny léky o 4%, zvýšení ceny již jmenovaných
služeb a potravin, zvýšení cen elektřiny, topení všeho druhu, za televizi a rozhlas a na to má seniorům stačit
350 korun zvýšeného důchodu od 1. 1. 2008.

Poslanci (naši zastupitelé) trvale poukazují na nebezpečí těchto reforem, to je však málo! Měli by se obrátit na
Ústavní soud, který podle článku 87 „Ústavy ČR“ rozhoduje o zrušení zákonů, jsou –li v rozporu s Ústavou.

Je třeba dále upozornit, že úprava zákona o dani z nemovitostí ve své podstatě znamená přesun zdanění mezi
majiteli nemovitostí. Zvyšuje se zdanění nemovitostí, které by mělo nahradit výpadky ze zrušených daní. To
znamená přínos zdanění od velkých majitelů pozemků, na majitele rodinných domků a zahrad.

Zamýšlené zrušení daní bude mít výrazný dopad na místní rozpočty. Tímto způsobem se ve skutečnosti
centrální rozhodnutí týkající se zrušení daně z pozemku přenáší na obce, které si chybějící prostředky mají
„dovybrat“ vyšším zdaněním domů malých vlastníků.

Soustavná kritika navrhované reformy zdravotnictví a ostatních reforem je potřebná a nezbytná. Sama o sobě
však nestačí.

Obracejme se proto na naše stranické činitele, poslance a senátory a žádejme větší ochranu a zastání a
vyslovení nesouhlasu s chystanými návrhy.
Adresy poslanců:
ČSSD : Miloslav Kala
ODS : František Sivera
KDU – ČSL : Libor Ambrozek
KSČM : Zuzka Bebarová – Rujbrová
Strana zelených : Ondřej Liška
Poslanecká sněmovna, Sněmovní č. 4, Praha 2

podepsáni senioři – Rudolf Kuběna, Alois Doležel, Hynek Pavelka

O jídlonoši Crhovi aneb Vzpurný markrabě

V minulém příspěvku jsem zkusil shrnout poznatky o tom, odkud pochází rod
prvních známých držitelů Jedovnic – pánů erbu beraních rohů. Stopa patrně začíná
v zaniklých a nenalezených Ceblovicích blízko Tetčic, první známou osobou je snad
Radoslav z Ceblovic, r. 1227 vrchní lovčí (správce zeměpanských lesů) snad na Brněnsku.
Čerstvě se mi dostala do ruky starší práce Geneze moravské šlechty (M. Wihoda, 1995).
Autor v ní (snad pod vlivem starších názorů L. Hosáka) jednoznačně tvrdí: „Rod erbu dvou
beraních rohů pronikl na Moravu (z Čech) již ve 20. letech 13. století, ale uchoval si
těsnou vazbu na Čechy a teprve za vlády markraběte Přemysla se začal podílet na správě
země“. A označuje je za rod „evidentně českého původu“ (rozuměj z Čech). Potíž je v tom,
že pro toto tvrzení neuvádí žádný argument – a když jsem pátral v pramenech (tj. v textech
listin té doby), ani jsem žádný nenašel. Takže otázka, zda šlo o „etnické“ Moravany či
Čechy (či jiné), zůstává otevřená.

Jedovnic se již bezprostředně dotýká následující postava (na rozdíl od Radoslava
zcela prokazatelná). Je jím Crh (Radoslavův syn?!). Jeho osudy lze sledovat poměrně dobře
– zmiňuje se v desítkách listin své doby, zastával vysoké úřady – jednoznačně patřil mezi
elitu své doby (což jsem dosti neuváženě napsal i o Radoslavovi). A tak je nutno při líčení
jeho osudů alespoň stručně načrtnout i vývoj na Moravě v první půli 13. století. Ve 12.
století byla Morava rozdělena na tři údělná knížectví – znojemské, olomoucké a brněnské
(asi nejméně významné). Nejvíce samostatnosti asi projevovala knížata znojemská,

nejméně olomoucká. Svébytné postavení mělo (i do budoucna) olomoucké biskupství, vyňaté z pravomoci zemských
úředníků. Zatímco podle nástupnického řádu byl českým knížetem nejstarší Přemyslovec, na moravských hradech čekali na



svůj čas mladší členové rodiny – a občas nečekali, ale snažili se dosáhnout na pražský stolec silou. Česká knížata se rychle
střídala a podstatný vliv na to měla i zemská „šlechta“, se kterou museli Přemyslovci nutně spolupracovat. V prosinci 1197
došlo k podstatné změně. Krátkodobý český kníže Vladislav Jindřich bez boje přenechal pražský stolec svému staršímu
ambicióznímu bratru Otakaru I. Přemyslovi výměnou za vládu na Moravě a slib, že bude Otakarovým nástupcem. Více
Přemyslovců už nebylo. Vladislav Jindřich užívá titul markrabě moravský, vládne na Znojemsku a Brněnsku, nejpozději od
r. 1213 i na Olomoucku. Markrabě si podle pražského vzoru buduje vlastní dvůr s dvorskými úředníky (číšník, stolník,
maršálek) – což už ovšem dělala i knížata údělná. Daří se mu zkonsolidovat zanedbanou zemi, zakládá města, po nálezu
stříbra razí vlastní kvalitní minci. Samotný titul markrabě moravský (tak již Konrád II. Ota Znojemský v letech 1185 –
1189) znamenal především označení následníka pražského trůnu – obdobou je titul následníka anglického trůnu Prince of
Wales (kníže waleský – překlad „princ waleský“ je nesmyslný). Pokud nikdo takový nebyl k dispozici (např. dospělý syn,
mladší bratr), vládl na Moravě český panovník přímo. Moravské zemské i dvorské úřady ovšem existovaly a plnily své
úkoly dále. Morava byla rozdělena na čtyři provincie, jejichž základem bylo Znojemsko, Brněnsko, Olomoucko a „nové“
Holasicko (Opavsko) – z těchto provincií postupně vznikají menší správní celky (např. Bítovsko, Břeclavsko, Přerovsko …)
– ty jsou řízeny zemskými úředníky (purkrabí, soudce, vilik, komorník). Tak nějak vypadala situace na Moravě v době, kdy
se v písemných pramenech objevuje „náš“ Crh.

Nutno předeslat, že už do února 1203 se hlásí falzum listiny markraběte Vladislava Jindřicha, kde mezi svědky
figuruje Crh a jeho bratr Častolov. Podle tohoto falza někteří považovali Radoslava za syna jednoho z bratrů, jejichž jména
se pak měla znovu objevit ob jednu generaci. Jelikož nositelů jména Častolov bylo v 1. polovině 13. století povícero (a asi
v nich není dodnes zcela jasno), zaměnil L. Hosák „našeho“ Častolova za stejnojmennou osobu z rodu Ronovců, kteří
opravdu přišli na Moravu z Čech – a tímto omylem došel k závěru o „evidentně“ českém původu našeho Častolova a tudíž i
celého jeho rodu. Nelze ovšem vyloučit spřízněnost obou rodů prostřednictvím nějakého sňatku, který by se projevil i
použitím jmen z rodu manželky.

Poprvé a zcela ojediněle se jméno Crh objevuje na listině Vladislava Jindřicha z dubna 1218 – mezi svědky jsou
uvedeni mj. Vezen a Zerh. Je-li to náš Crh, musel být dospělý – pro muže z panského stavu byla dle zvyklostí hranice
dospělosti 16 let (u dívek 14), pokud nebyl věk znám, posuzovali dospělost určení zemští úředníci ohledáním stanovených
sekundárních pohlavních znaků (prsia pučiece, lóno chlpaté). Crh by se tedy narodil snad kolem r. 1200. Pak prameny o
Crhovi (pokud to byl on) mnoho let mlčí – to ale může být dáno i tím, že známe jen část tehdejších listin. Uvedený Věcen je
Crhovým příbuzným a zakladatelem rodové větve z Popovic (Vysokých).

Roku 1222 Vladislav Jindřich zemřel, králem je stále Otakar I. Přemysl. Aby zabránil tradičním sporům o
následnictví, nechal již r. 1216 zvolit králem svého nejstaršího syna Václava a Moravu svěřil r. 1224 mladšímu
Vladislavovi. Tehdy se na listině krále vydané r. 1226 v Brně objevuje mezi přítomnými svědky „Cirh subdapifer“ a
„Vecen“.  Titul dapifer znamená jídlonoš, stolník, truksas (něm. Truchseβ). Šlo o dvorského úředníka, který obsluhoval
panovníka u tabule a měl dozor nad dvorní kuchyní. Úřad byl spojen s příjmy (obvykle dávky z určených vesnic).
Subdapifer (podstolí) není jasné - může jít buď o stolníkova zástupce nebo o pomocníka. Nejde o ekvivalent k titulu
dapifer. V dalších desetiletích byl výkon dvorských funkcí omezen na slavnostní příležitosti, ještě později pak byly tituly
zcela formální, udělované dědičně významným rodům.

Po smrti Vladislava r. 1227 je markrabětem královský nejmladší syn Přemysl, několik částí Moravy ovšem spadá
pod správu královny Konstancie Uherské. Král Otakar I. Přemysl ve snaze zabránit tušeným sporům nechává Václava r.
1228 korunovat na „mladšího krále“. A tehdy – opět při návštěvě v Brně, vydává král listinu, kde mezi svědky figurují mj.
„Crh stolník (dapifer) a jeho bratr Častolov“.

Po smrti Otakara I. Přemysla r. 1230 se opravdu stává králem Václav I., velmi rychle propukají jeho spory
s markrabětem Přemyslem. Přemysl vydává v listopadu 1232 listinu ve Znojmě, mezi svědky je i Cyrh subdapifer, v září
1233 opět na Přemyslově listině Cirho dapifer. K velkému konfliktu mezi králem a markrabětem došlo r. 1233, kdy Václav
dokonce dobývá Přemyslovo Brno. V prosinci téhož roku je na listině markraběte ze Znojma uveden „Crh Radošovic“,
tedy Crh, syn Radošův (Radoslavův?!). Jde o pojítko na Crhova otce. Crh se dále vyskytuje v blízkosti markraběte
Přemysla. Jde patrně o pouhou kontinuitu ve dvorské funkci, byť existuje i výklad, že Crh byl (spolu s dalšími šlechtici
věrnými králi) pověřen dohledem nad „vzpurným“ Přemyslem. Na Přemyslových listinách je jako svědek uveden dále
12.7.1234 (Cyrho dapifer), 2.10.1234 v Praze (ex Moravis … Cirho dapifer) – se svým bratrem Častolovem, 22.10.1234 -
Crh a Častolov bratři, 1234 v Opavě (Zwerch), 28.3.1236 - Crh a Častolov bratr jeho. Může to být jen mezerami v
pramenech, leč zdá se, že od pobytu v Praze v říjnu 1234 nastává přetržka v Crhově stolničení (a podstolničení). 18.1.1236
vydal král Václav I. listinu ve velehradském klášteře, mezi skupinou svědků označenou „baroni Moravy ze Znojma“
figurují i „Crh a Častolov bratři z Budišína“. Termín „barones“ označoval tehdejší elitu, Znojmem je míněna znojemská
provincie, záhadou je Budišín (asi dnes zaniklá ves znojemské provincie), který byl v r. 1236 asi sídlem obou bratrů. Roku
1236 opět svědčí na Přemyslových listinách Crh a Častolov bratr jeho (28.3.1236), a znovu v Brně (jen Crh bez
přívlastků).

Pak dochází k dramatické  změně – r. 1237 dochází k nové Přemyslově vzpouře proti bratru – králi, příčinou může
být konflikt mezi ambicemi markraběte a snahou krále nadměrně ovlivňovat dění na Moravě. Opět následuje vojenský
zásah a po něm smíření, po něm Václav I. zřejmě přímo spravuje Znojemsko a Brněnsko, Přemyslovi tak zůstává jen



severní část země, nemálo významných šlechticů se od něj asi distancuje. Crh s bratrem patrně zůstávají na jihu, v srpnu
1237 pobývá král v Brně, na jeho listině svědčí i „Scaztolow de Ceblowic,…, Wecene de Pribram…“. Tím se poprvé
objevují páni obou větví erbu beraních rohů na známé pravé listině s predikáty podle míst, kde lze tušit jejich prapůvod
(Věcen se píše po Příbrami u Brna). Roku 1238  na listině krále svědčí i „Cirho dapifer,…,Wezen iudex Brunensis…“.
Věcen povýšil na soudce brněnské provincie (řešil spory mezi šlechtici), Crh je po čtyřleté pauze opět uveden jako stolník.
Přemysl ještě vydává v Praze r. 1239 listinu, kde je Crh zmíněn na dvou místech v textu, v říjnu téhož roku umírá. Je
pohřben v tišnovském klášteře, kde odpočívá i jeho matka, zakladatelka kláštera, královna Konstancie (+1240). Celá
Morava se ocitá pod přímou správou krále. Crh s Častolovem svědčí r. 1239 dvakrát v Brně - na listině olomouckého
biskupa Roberta a v prosinci na listině Přibyslava z Křižanova (otce Zdislavy z Lemberka) – tady je Crh uveden jako
„dapifer regis“, tedy stolník královský. Titul zní hrdě, ale patrně jde o stále stejný úřad, jen je vyjádřen fakt, že Moravu
spravuje přímo král.

Zjistil jsem totiž zajímavou, byť ne překvapivou věc – neexistoval stabilní markraběcí dvůr, který by trvale
doprovázel zeměpána. Funkce stolníka/podstolího a číšníka/podčéšího souběžně zastávali dva lidé – jeden pro sever země
(Olomoucko a Opavsko), druhý pro jih (Znojemsko a Brněnsko). Ve své části byli k dispozici markraběti či králi během
jejich pobytu. Tato místa byla obsazena, i když byl markraběcí „trůn“ dočasně prázdný. Jde zjevně o relikt rozdělení na
úděly.
Shrnuto – Crh se patrně narodil kolem roku 1200 (nejpozději 1210), jeho otec Radoslav byl správcem zeměpanských lesů
asi na Brněnsku, matku neznáme (někdo z Ronovců??). Díky postavení otce se dostal „na zkušenou“ do funkce podstolího
jihu Moravy (1226), kterou si dále udržel již díky vlastním schopnostem a povýšil na stolníka (1228), pronikl mezi
moravskou elitu. Pak je opět podstolím (1232, stolníkem je Markvart), ale již 1233 je opět stolníkem. Z titulu své funkce se
vyskytuje v blízkosti krále i markraběte během jejich pobytu na jihu země, titul užívá i jako člen moravské delegace
v Čechách (1234), jako stolník se znovu uvádí až v letech 1238-39. Často svědčí spolu s (asi jediným) bratrem Častolovem,
jako významnější a (asi) starší je uváděn první. Ojediněle se oba bratři píší po zaniklém Budišíně (1236). Častolov dříve
než Crh užívá „otcovský“ predikát „z Ceblovic“. Veškeré doklady o Crhovi máme jen z listin, kde svědčil. Neznáme žádnou
listinu, kterou by vydal ani která by mu byla určena, což je dáno torzovitostí zachovaných dokladů. Za zmínku stojí jeho
uvedení mezi svědky pro klášter cisterciaček v Oslavanech na listinách z let 1236, 1238 – Crhův rod byl cisterciačkám i
v budoucnu příznivě nakloněn. V dramatickém roce 1237 zřejmě zachoval věrnost králi a tím si zajistil další společenský
postup. Podle archeologických nálezů soudě je možné, že již před rokem 1240 získal odměnou rozsáhlé zalesněné území
Drahanské vrchoviny (tedy Jedovnicko a širé okolí), díky kontaktům na jihu už tehdy mohlo začít osídlování našich končin
kolonisty z Podunají – převážně rakouského. Nálezy nejstarší keramiky z Bystřece, Harbechu i Jedovnic totiž lze považovat
za typickou podunajskou produkci zařaditelnou před polovinu 13. století.

Příště: O kastelánu Crhovi aneb Jak nepustit Tatary na Moravu. Josef
Plch

BLANENSKÝ SLUNOVRAT 2007

V Katolickém domě v Blansku se v neděli 20. května 2007  konal již 3. ročník festivalu dětských
divadelních souborů, který dostal název Slunovrat. Proč právě Slunovrat, to dnes už  vlastně nikdo neví, ale
v tom je právě ta originalita, konstatoval stále usměvavý blanenský farář P. Jiří Kaňa, provázející tento
„divadelní maratón“ moderátorským slovem.

V programu se postupně představili mladí amatérští divadelníci z Blanska, Bořitova, Ráječka, Jedovnic a
Rájce-Jestřebí. Blansko zahrálo veselou pohádku O brejlaté princezně, Bořitovští se pochlubili ukázkou
z inscenace Kašpárkovy čertoviny, herci z Ráječka nás zavedli na Ostrov lidojedů, jejichž rázovité domorodé
nářečí překládal pohotový tlumočník. Následovala pohádka Berona, královna vod v podání dětí z Jedovnic a na
závěr soubor z Rájce-Jestřebí sehrál Šíleně smutnou princeznu, které předcházela přednáška o přínosu Járy
Cimrmana k sběratelství a tvorbě  pohádek, takže ani tento český génius v Blansku nechyběl.
Pohádku o královně Beroně (na motivy Václava Říhy) režírovala jedovnická katechetka Ludmila Pleskačová,
známá neúnavným nadšením a loutkovým divadélkem Sedmikrásek, které hrává s dětmi a pro děti na
jedovnické faře. V titulní roli královny Berony vystoupila Kristýna Málková, krále zahrála Gábina Plchová,
jako princ Jan se představila Martina Šenkýřová. Dále účinkovali Jana Magulová (zahradník), David Magula
(lid), Anička Jevická (babička), Karolína Fránková (komorník), Monika Formánková a Adriana Loukotová
(víly).

Všichni byli spokojení, že překonali trému a zvládli své vystoupení na prknech, která znamenají svět. Každé
představení bylo odměněno uznalým potleskem početného publika a účinkující se mohli na závěr občerstvit



pohoštěním, připraveným pořadateli z blanenské farnosti. Poděkování patří všem, kdo se podíleli na přípravě
festivalu a hlavně nadšencům, kteří s dětmi divadlo nacvičují. A teď už se těšíme, co mladí herci předvedou
příště. Soňa

Plchová

Jak plyne čas v mateřské škole

Květen a červen, dva měsíce do prázdnin. Kouzelné slovo prázdniny – sládne na jazyku malinami, hřeje
sluncem, šplouchá vodou, voní lesem.

Ale to předbíháme. Vrátíme se, abychom něco nevynechali. Počasí nádherné, přálo nám a téma „Jaro ťuká na
vrátka, otvírejte školčátka“ se mohlo zdárně a široce rozvíjet. Plynule jsme navázali dalším tématem „Žijeme ve
společenství lidí“.

Příroda a její obyvatelé, jejich ochrana, poškozování životního prostředí, účinky zdraví, rozdíly mezi živou a
neživou přírodou, základní podmínky pro existenci života. Sledovali jsme věci, lidi a děje kolem sebe, sdělovali
si postřehy a povídali si o tom, čeho si děti všimly. Činnostmi, kterými jsme naplňovali naše záměry, byla
divadelní představení, literární příběhy, verše a písně, Kostičky, videopořady Kouzlo nezranitelnosti, Hledání
pokladu, sportovní dopoledne, fotografování, zhotovení tabla, zapůjčení skákacího hradu, pozorování dění
v městysu vycházky do okolí, karneval na školní zahradě na téma „Pojďte se s námi bát – ples strašidel“.

„Z jara přímo do léta čas jak ptáček přelétá. Mlčky, tiše, zlehounka. Stačí malá chvilinka.
Jenom tik tak a už je to – místo jara máme léto.“

S létem se přiblížil i konec školního roku. Děti vystupovaly na závěrečných koncertech ZUŠ, podnikli jsme
výlet do westernového městečka v Boskovicích, zúčastnili jsme se koncertu ZUŠ, zhlédli divadelní představení
základní školy.

Slavnostní den prožívaly předškolní  děti, kdy za přítomnosti zástupců městyse, SPOZ a ZŠ byly pasovány a
„ošerpovány“ na absolventy MŠ.

Tak jsme putovali časem, deset měsíců školního roku je za námi a před námi, doufejme že příjemné, dva
měsíce prázdnin. Mateřská škola bude mít provoz přerušen od pondělí  23. 7. 2007 do pátku 17. 8. 2007.
Závěrem bych chtěla vyjádřit ve verších a adresovat nejen dětem.
„Když se slunce s létem bratří, pak je léto jaksepatří.
Milé, teplé, veselé. Děti honem z postele!
Léto je čas radovánek. Rychle vstávat, žádný spánek!
Léto je tu pro vás děti. Užijte ho.
Vždyť čas letí.“ Marie
Nezvalová

Červená  Karkulka

Tak se od nepaměti  jmenuje jedna z nejoblíbenějších postav dětských pohádek. Tentokrát   ČERVENÁ
KAR- KULKA přišla i k nám do Jedovnic. Z Vilémovic, v osobě Lenky Flekové, která s sebou přivedla i svého
„přítele“ VLKA - Evu Vášovou, a domácího hlídače - psa VOŘECHA, kterého i se zpěvem velmi pěkně zahrál
Lukáš Grünwald. Z Krasové přišel pan MYSLIVEC – Luboš  Šebela s Karkulčinou MAMINKOU – Lucií
Čejkovou.  Přiletěl s nimi také pěkný barevný MOTÝL – Markéta Šebková. V Jedovnicích na ně čekala ve své
chaloupce BA-BIČKA – Kristýna Sáňková, PALEČEK - Anička Černá, v lese rezavá VEVERKA – Monika
Worbisová  a na myslivce tu čekal jeho lovecký pes BROK – Michal Sedlák. Kolem  nich kroužili dva
CHROUSTI – Monika Ferbyová a Natálie Nejezchlebová. Z Rudice  přiběhla za Palečkem  KÁČA – Tereza
Kocmanová a s ní přiletělo slunečko sedmitečné, VERUNKA - Veronika Kubíková.

Čtrnáct herců z páté třídy, kteří se přihlásili, když se  třídní paní učitelka  svých žáků zeptala, kdo by měl
zájem hrát nějaké divadlo. Všem zájemcům se přání splnilo.Ve vzájemné spolupráci  s třídní učitelkou paní
Mgr. Janou Nezvalovou jsme po dvouměsíčním, v poslední fázi téměř každodenním nácviku, mohli 18. a 20.
května  uskutečnit premiéry.

Pátečního představení se zúčastnili žáci nižšího stupně ZŠ a „předškoláci“ MŠ z Jedovnic, přišli také
školáci z Rudice a z Kotvrdovic.



Protože se na tomto školním představení neplatilo žádné vstupné, kotvrdovští školáci po skončení
představení poděkovali všem hercům skládankou a lízátkem. V neděli odpoledne hráli malí herci pro veřejnost.

Byly to nejen premiéry tohoto představení, ale také životní divadelní  premiéry herců, kteří na scéně před
veřejností ještě nikdy nevystupovali. Nanejvýš ve třídě u tabule, s básničkou v hodině čtení. S náročností
nácviku si všichni dobře poradili, i když se museli naučit dlouhé texty, zpívat písničky  a zvládnout plynulé
vstupy na  jeviště, kterých měli všichni hodně a které se rychle střídaly.
O šikovnosti dětí svědčí i to, že dvě děvčata v hlavních rolích  v tomto  náročném období  zvládla úspěšně také

přijímací zkoušky do gymnázia.
K uvedení pohádky přispěla též ochota rodičů herců, kteří pořídili svým dětem dostupné kostýmy. Velkým

přínosem byla pomoc paní Hany Čapkové a paní Dáši Strakové, a zpestřením pro herce byly také koláče, které
Káči napekla maminka.

Pan Ing. Jaromír Halámka nám pomohl několika stromky oživit na scéně lesní prostředí z kulis,
přivezených ze skladu DS Vlastimilu  panem Josefem Maříkem.

Všem těm patří poděkování, protože přispěli k úspěšnému uvedení pohádky, podobně jako paní Dagmar
Drozdové za ochotu při používání kinosálu, paní Boženě Ševčíkové za  jeho organizační zajištění  a  Úřadu
městyse Jedovnice za jeho zapůjčení. Jaká představení byla, to sám nemohu posoudit, protože pro činnost
v zákulisí jsem na scénu neviděl. Malí i velcí diváci však říkali, že „to bylo pěkné“. Tomu jsem rád. A protože
se jedná o divadlo, budu končit slovy, že „dobrá věc se podařila“.
IM

Malý ekologický slovník lidské duše – písmeno A

Přede mnou leží učebnice biologie rostlin pro gymnázia. Svrchní obal ilustruje obraz významného současného
výtvarníka profesora Zdeňka Hajného.

V tom obraze spatřuji např. květinu, vesmír, artefakt lidského těla – vše v jednom. Kdo má fantazii,
představit si může cokoli.

Nejvíce mi však ilustrace připomíná vysoký listnatý strom s mohutnou korunou, rostoucí na břehu jezera.
Uvnitř koruny stojí jakoby postava nadpřirozené bytosti.

Purpurová barva dominuje středu, kolorit pak nabízí dojem zapadajícího slunce v krajině.
Celkově je kresba nesmírně proteplená pocitem bezpečí a jasně vidíte, že kdyby tu zbylo jen slunce, chyběl by

strom a naopak.
Obrazy pana Hajného jsou výjimečné tím, že v sobě mají obrovský duchovní rozměr, autor se totiž věnuje

náboženství a meditativní tematice zcela záměrně. Vystihuje rozměr vnitřku rostliny jako živoucí,
komplikované, cítící. Barvy jsou plné jasu a zářivé energie. Obrazy,  jak známo,  léčí a používají se k terapii!

Zde vidíme, jak přírodu kolem sebe přijímá a vnímá tento malíř. Jako bytostnou součást nás samých a velikou
kulturní hodnotu.

Toto je písmeno A mého malého ekologického slovníku, který jsem se Vám rozhodla zprostředkovat.
Chci tím naznačit, že my, lidé,  jsme ztratili schopnost komunikace se samotným zdrojem naší podstaty!
Pod korunou jediného skutečného stromu, který roste před naším domem a my se ho rozhodli vykácet,  se

skrývá nebezpečí, že nebudeme – li pečlivě zvažovat své jednání, přeroste to v jakýsi neomalený trend a škody
začnou být nedozírné.

Malíř maluje a ví, že v přírodě je vše propojeno. Jeden živý druh závisí na jiném, jeho zánikem se naruší
biologická rovnováha uvnitř systému a často i na pohled. Když pohlédnu do učebnice, pouze příčný řez jehlicí
borovice lesní – jeho nákres – odhaluje  fungování ekocelku. Položme si, prosím, občas otázku, zda správným
způsobem soucítíme s přírodou jež nás obdařuje životem a zda dokážeme ocenit onu estetickou nadstavbu
v prostoru kolem nás, jinými slovy také krásno, které je pro někoho hodno malířových děl,pro jiného znamená
narušení výhledu do silnice. Hana
Bartošková

Hasičské okénko



Výjezdová jednotka Sboru dobrovolných hasičů Jedovnic má dnes dvacet členů. Proto se stalo prioritou
nového vedení posílení a rozšíření jednotky o nové členy, kteří by v budoucnu mohli k zásahům vyjíždět.

Od loňského roku proto začal pracovat při Školním klubu u naší ZŠ i kroužek mladých hasičů. Zájem dětí
při založení kroužku nebyl příliš velký. Dnes se však každou středu v budově „hasičky“ schází deset mladých
hasičů a díky  instruktorům Davidovi Klimešovi a Zdeňku Nejezchlebovi jsou zasvěcováni do práce hasičů.
Hlavním cílem obou instruktorů, ale i výboru SHD Jedovnice je přihlásit družstvo mládeže od podzimu do
okresní soutěže v požárním útoku „Plamen“. Proto se vydává kroužek mladých hasičů na krajské kolo do Lysic,
kde bude hlavně pozorovat sehranost a práci jiných družstev.

Jedovnické  malé hasiče můžete při nácvicích požárního sportu a útoku  potkat na hřišti za ulicí
Legionářskou nebo v areálu autokempu. Od podzimu budou již natvrdo zapojeni do všech okrskových soutěží.

Získat další mladé hasiče měla i osvětová akce, kterou jedovnická jednotka přichystala v pátek 4. května pro
první stupeň jedovnické základní školy. V dopoledním programu přiblížili hasiči svou práci v terénu při
názorných ukázkách, žákům školy bylo umožněno prohlédnout si zásahová vozidla. Jedinečná akce se konala
navíc v den patrona všech hasičů Sv. Floriána. Věřme tedy všichni, že se řady  našich hasičů rozrostou o nové
mladé tváře.
Od 15. února do 1. května 2007 jedovnická jednotka zasahovala:
 9. března zásah u požáru v areálu slévárny na ulici Gelhornova v Blansku
 13. března zásah u požáru trávy v Habrůvce
 16. března zásah u požáru travního porostu v Krasové
 17. března technický zásah na žádost Městyse Jedovnice u hráze rybníka
 1. dubna technický zásah u zatrubněného potoka ve čtvrti Chaloupky v Jedovnicích
 6. dubna technický zásah na požádání Městyse Jedovnice na komunikaci Na Kopci
 11. dubna zásah u požáru lesního porostu v Blansku
 23. dubna zásah u požáru suché trávy na sídlišti Písečná v Blansku
 29. dubna zásah u požáru přístřešku v lesním porostu v Blansku
 30. dubna  zásah u požáru v chatové oblasti v Blansku
 1. května zásah u požáru v lesním porostu v lokalitě „Na Chocholi“ v Jedovnicích

Antonín Šebela

DS Vlastimil se na krajské divadelní přehlídce neztratil

Jedovnický divadelní soubor Vlastimil přijal pozvání od Divadelního spolku bratří Mrštíků z Boleradic a
zúčastnil se Krajské divadelní přehlídky vesnických ochotnických souborů „Divadelní sešlost Boleradice 2007“.

Diváci si  v týdnu od 4. května do 11. května měli možnost v boleradickém vesnickém divadle vybrat z devíti
představení amatérských souborů. Jedovnický soubor se prezentoval s pohádkovým příběhem pro malé, ale i
velké diváky Loupežnické koření, které mělo u nás v kinosále premiéru v únoru loňského roku. S další
pohádkou „Strach má velké oči“ přijeli z obce Ochoz u Brna. Ostatní představení byla pro dospělejší
obecenstvo. S klasikou „Maryša“ přijel DS Kadet Starovičky, divadelní hru „Dva“ má ve svém repertoáru DS
Prkno Veverská Bítýška, „Oddací list“zase hráli z DS K. J. Tyla Újezd u Brna. „Velice podivuhodný příběh
ctnostné ženy z Efezu“ představil DS Podiva Podivín,  s hrou „Na správné adrese“ dorazil DS z Městečka
Trnávka a „1 + 1 = 3 jeden a jedna jsou tři“ uvedlo Divadlo Stodola Jiříkovice. Místní divadelní soubor  sehrál
detektivní příběh „Past na myši“.

Na krajské divadelní přehlídce nechyběla odborná porota, která po uvedení každé hry se souborem sešla a
celé odehrané dílo rozebrala. Jedovnickému souboru bylo vysloveno se uznání za kostýmy pro pohádkový
příběh (pro soubor je navrhla a ušila Hana Čapková), herecké uznání od poroty získala Vlasta Daňková za roli
slepičky Líby a ocenění si získal i celý DS Vlastimil tím, že zařazuje do svého repertoáru divadelní hry určené
pro děti.

K uskutečnění Krajské divadelní přehlídky vesnických ochotnických souborů přispělo i Ministerstvo kultury
ČR, Jihomoravský kraj a pořádající Městys Boleradice. Leoš
Blažek



Jedovnické kino chystá měsíc s českým filmem

Na červenec přichystalo jedovnické kino přehlídku českých a slovenských filmů.  Na které filmy se můžete
těšit? V úterý 3. 7. Pravidla lži, čtvrtek 5. 7. Pusinky, úterý 10. 7. Obsluhoval jsem anglického krále
čtvrtek 12. 7. Vratné lahve, úterý 17. 7. Bestiář, čtvrtek 19. 7. Kvaska, úterý 24. 7. Roming
čtvrtek 26. 7. Marta, úterý 31. 7. Tajnosti, začátek promítání je v 19,30 hodin.

Rekonstrukce chodníku a stavba srubu u Olšovce

Část stávajícího chodníku v ulici K Propadání prochází v těchto dnech rekonstrukcí, nezpevněný povrch bude
zadlážděn. Finišuje se i na stavbě srubu „Hospůdky Hastrman“ u Olšovce. S otevřením se počítá v červnu.

Informace po uzávěrce

Zájezd do Kladrub

Klub dobré pohody pořádá pro jedovnické seniory a ostatní zájemce poznávací zájezd do hřebčína
Kladruby, Kunětické Hory a další. Proběhne dne v úterý 26. června 2007, odjezd v 6,30 hod. z náměstí od
drogerie. Zájemci se mohou přihlásit v květinářství u paní Pešičkové.

MŠ - rozhodnutí o přijetí

Ředitelství Mateřské školy Jedovnice oznamuje rodičům, že si mohou v mateřské škole (v přístavbě, vchod
od pošty) vyzvednout rozhodnutí o přijetí dítěte k předškolnímu vzdělávání na školní rok 2007 / 2008.

Pronájem tenisových kurtů u KD

Sokol Jedovnice oznamuje že, od 1. 6. bude opět pronajímat zájemcům tenisový kurt. Klíče k vyzvednutí
v lékárně. Cena stejná jako loni, tj. 60,- Kč na hodinu. Protože je nedostatek vody bude k dispozici prozatím
jen jeden kurt, proto prosíme o předběžné objednávky na telefonu 516 442 238 nebo 777 067 251.

Sport

Běh Terryho Foxe

Podruhé v Jedovnicích probíhala humanitární akce, Běh Terryho Foxe. První ročník se konal před deseti lety.
K obnovení se přihlásila TJ Sokol Jedovnice a Komise pro volný čas, mládež a tělovýchovu Městyse Jedovnice.

V ČR to však byl již 15. Ročník. Akce navazuje na tradici, která se zrodila v Kanadě před více než 25 lety,
kdy se mladý Terry Fox zasažený rakovinou vydal na svůj maratón naděje a uspořádal sbírku na podporu
onkologického výzkumu.

V úterý 8. května se před kulturním domem sešla dvacítka jedovnických občanů, která se krátce po druhé
hodině odpolední vydala na vyznačenou trať. V prosluněném odpoledni nechyběl doprovodný program.

Výtěžek byl organizátory odeslán na konto veřejné sbírky. V příštím roce se do Jedovnic „Běh Terryho Foxe“
opět vrátí  a věříme, že Vás přijde akci podpořit daleko více, než tomu bylo letos. Leoš
Blažek

Sportovní pozvání

STREET DANCE KEMP   2007
4. ročník



autokemp Olšovec Jedovnice od  1. 7. 2007 do 8. 7. 2007
Program přichystán po celý týden na ploše vedle hlavní budovy za účasti významných tanečníků od nás, ale i

ze světa. Výuka tance pro úplné začátečníky i pokročilé.
V sobotu 7. 7. 2007 bude týdenní kemp zakončen velkou megapárty.

(akce povolena ÚM do 02,00 hodin)

Pojďte si zahrát minigolf?

kam: areál autokempui
provozní doba: o prázdninách (červenec, srpen):otevřeno denně od 10:00 do 20:00
v měsíci květnu, červnu, září a říjnu:za příznivého počasí v sobotu a neděli od 13:00 do 17:00 hod.
mimo provozní dobu si lze domluvit zapůjčení holí a míčů na tel. čísle: 605 734 625, případně na recepci
autokempu.
vstupné: jednotné vstupné: 20,-- Kč na osobu na jedno kolo, permanentka na 10 vstupů: 150,-- Kč
celodenní vstup pro 1 osobu: 80,-- Kč, celoroční vstup pro členy klubu: 500,-- Kč

Taháky ze školních lavic

D U B E N
2. - 3. Celoškolní velikonoční projekt ve spolupráci s DDM Blansko (Mgr. Štěpánková)
4. Jedovnická kuňka – pěvecká soutěž sdružení CIRSIUM (I. Králová)
19. Okresní kolo soutěže Paragraf 11/55 (Mgr. Šíblová J.)
19. Odborná exkurze Úřad práce Blansko (Mgr. Šíblová J.)
20. Kooperativní výuka dějepisu (Mgr. Štěpánková, Mgr. Šíblová J.)
25. Celostátní testování žáků 5. ročníků CERMAT
26. Okresní kolo dopravní soutěže BESIP (Šmachová)
27.           Kuličkiáda pro děti i dospělé (I. Králová)
30. McDonalds Cup ve fotbale mladších žáků (PeaDr. Smejkalová)
30. Pálení čarodějnic (I. Králová)

K V Ě T E N
4. Den pro nejlepší třídu s velikonoční výzdobou
7. Ukázka práce SDH Jedovnice (I. Králová)
7. Koncert ZUŠ na počest Dne vítězství
7. Zeměpisná přenáška cestovatelky Aleny Žákovské (Mgr. Souček)
10. Celostátní konference moderní technologie na ZŠ (Mgr. Souček)
11. Setkání sdružení CIRSIUM
16. Odborná exkurze z fyziky – Kojál a letiště (Mgr. Šíblová R.)
16. Cirsiáda – vědomostní olympiáda žáků v ČJ a MA
17. Cirsiáda – vědomostní olympiáda žáků v AJ a informatice
18. Cirsiáda – vědomostní olympiáda žáků I. stupně
18. Odborná exkurze z fyziky – hvězdárna a Technické muzeum Brno (Mgr. Šíblová R.)
18. Divadelní představení žáků 5. ročníku(Mgr. Nezvalová, Mgr. Máčel)
19. Rybářské závody (I. Králová)
21. Zahájení terénního vyučování ve spolupráci s PDF MU Brno (Mgr. Nečasová)
22. Beseda s ilustrátorem dětských knih
22. Odborná exkurze z dějepisu – Praha a Kutná Hora (Mgr. Štěpánková, Mgr. Šíblová J.)
25. Dokončení tvorby nového Školního vzdělávacího plánu (Mgr. Štěpánková)
28. Koncert ZUŠ pro I. stupeň

Po oba dva měsíce pokračoval počítačový kurz pro seniory, probíhaly také olympijské kvalifikace v kolektivních
sportech děvčat i chlapců.



Velikonoční projekt na ZŠ Jedovnice

Dubnové dny před nadcházejícími svátky pojala ZŠ Jedovnice ve velikonočním tónu. Vedení školy spolu
s učiteli pozvalo pracovníky DDM Blansko, kteří připravili pro děti a jejich rodiče velikonoční dílny. Vyráběli
jsme krásné ozdoby na zkrášlení bytu. Zajíčky, kuřátka, okrasné pohárky na vajíčka a jiné pěkné věci. Děti se
odreagovaly od běžné výuky a pilně se soustředily na práci, která dle výsledků dopadla u všech na výbornou.
Také přítomní rodiče se rádi  zapojili, protože na chvíli zapomněli na všední myšlenky a starosti.
Předvelikonoční atmosféra byla znát na každém místě školy.

Kluci vyzkoušeli, jak jim bude šlehat čerstvě upletená žíla a rodiče obdivovali krásně vyzdobené třídy. Jednu
chvíli bylo ve výrazu dětí znát zklamání, to když jim paní zástupkyně sdělila, že jejich výrobky budou předány
na besídce v místním penzionu pro seniory. Nicméně za chvilku pochopily, že udělat dobrý skutek pro starší
osobu je krásný dáreček. Aspoň byly inspirovány na velikonoční prázdniny, aby mohly udělat znovu radost
nejen sobě, ale i svým blízkým.

Myslím si, že dědečkové a babičky budou také rádi, že na ně myslí naše děti ze školy. Vše se krásně povedlo,
jak bylo v plánu, a jistě se těšíme na další akce, které budou podobného typu. Tímto patří dík všem, kteří se na
tak úspěšné práci podíleli. Marcela Pernicová, maminka žákyně 2.
ročníku

Rybářské závody

Hezké dopoledne prožili všichni ti, kteří přišli v sobotu 19. května na rybářské závody. Ty vzorně připravili
členové Moravského rybářského svazu z Jedovnic v čele s panem Vojtěchem Kalou, rodinou Hemzalovou,
panem Josefem Kocmanem, vedoucím chovu ryb a panem Františkem Markem, vedoucím rybářského kroužku,
který působí při základní škole. Díky sponzorům Olšovec s. r. o. byl umožněn odchyt ryb na rybníku Olšovec.
Této příležitosti využilo 28 dětí (z toho 4 slečny), kterým radilo více jak 30 dospělých. Závody začaly v 6 hodin
rozlosováním míst. Do 11 hodin bylo chyceno více jak 90 kaprů, línů, amurů a candátů. Než se vyhodnotily
výsledky a napsaly diplomy , opekli si účastníci špekáčky. Za občerstvení vděčíme sponzorům restauraci
Olšovec a restauraci Barachov. Na pěkné ceny pro závodníky přispěla Českomoravská stavební spořitelna
Boskovice, Baest Benešov, Jihomoravská plynárenská, Koplast Jedovnice, firma Inge, Městys Jedovnice a další.

Největší rybu chytil Marek Hurta, který také v chlapecké kategorii tyto závody vyhrál. 2. byl Alois Kocman,
3. Petr Pospíšil. Z dívek byla nejlepší Žaneta Opletalová, 2. místo obsadila Simona Přibylová, 3. byla Natálie
Nejezchlebová.

Děkujeme panu Františku Markovi za celoroční obětavé vedení rybářského kroužku. Všechny děti, které mají
o rybaření zájem, se mohou přihlásit v září na ZŠ Jedovnice. Iva
Králová

Červená Karkulka žáků 5. třídy

Po pátečním představení pro základní školu zaplnilo v neděli 20. května sál jedovnického kulturního domu
především nadšené příbuzenstvo 14 žáků 5. ročníku. Ti si nacvičili pohádku se zpěvy Červená Karkulka od
Stanislava Filipína.

Postavičky, známé všem dětem i dospělým, doprovázeli psi Brok a Vořech. Na jevišti poskakovala veverka,
poletovali chrousti, Verunka a motýl. " Děti, kdo to vypil?" ptala se Karkulka. Ze ztichlého hlediště se ozývalo :
"Vlk, vlk !" Přítomné děti pohádku prožívaly a čekaly, jak to s vlkem dopadne. Nakonec zvířátka vyhnala zlého
vlka ven. Do divadelního představení se zapojili všichni žáci, u kterých byly prokázány specifické poruchy
učení. Poděkování patří všem dětem a jejich rodičům, paní Haně Čapkové za zhotovení některých kostýmů. S
nápadem sehrát divadelní představení přišel pan Mgr. Máčel, který také představení s třídní učitelkou Mgr.
Janou Nezvalovou nacvičil. Na dobrovolném vstupném bylo vybráno 2000,- Kč. Z těchto peněz byly žákům
částečně uhrazeny náklady na kostýmy a pochutnali si na sladké odměně. Mgr. Jana Nezvalová,
Iva Králová



Závěrečné práce

V letošním školním roce se vedení ZŠ poprvé rozhodlo uskutečnit projekt Závěrečné práce pro žáky 9.
ročníku. Hlavním cílem těchto závěrečných prací je naučit žáky - absolventy využívat znalosti získaných během
celého vyučovacího procesu na ZŠ v praxi a vhodně je prezentovat před veřejností.
Každý žák (případně dvojice žáků) si vybere z nabídky téměř 65 vypsaných témat, dle předmětu mu bude
přidělen odborný garant z řad pedagogického sboru a má za úkol do stanoveného data zpracovat a prezentovat
závěrečnou práci v rozsahu 3 - 5 minut.

Tato závěrečná prezentace se bude konat ve čtvrtek 21. června v kinosále KD Jedovnice od 16,00 hodin za
přítomnosti představitelů zřizovatele, Školské rady, pedagogického sboru a široké  veřejnosti.

Vedení školy tímto zve všechny rodiče, kamarády a známé deváťáků, aby si našli čas a přišli povzbudit své
známé při jejich vystoupení.

Schůzka s rodiči

Vedení ZŠ Jedovnice zve rodiče všech budoucích prvňáčků na informativní schůzku, která se koná v úterý 19.
června v 15,00 hodin v přístavbě mateřské školy Jedovnice.

Na této schůzce bude přítomno vedení základní školy, třídní učitelky 1. tříd a zástupce školní družiny. Budou
Vám poskytnuty základní informace a zodpovězeny všechny dotazy ohledně nástupu Vašich dětí na základní
školu. Michal Souček, ředitel
ZŠ

CIRSIÁDA

Letos poprvé se ZŠ Jedovnice zúčastnila speciální olympiády ve Sloupu. Jelikož byla možnost, aby se jí spolu
s dětmi zúčastnili i rodiče, ráda jsem souhlasila. A nebylo čeho litovat. Ředitel ZŠ Sloup nás pěkně uvítal na
nově opraveném školním hřišti. Pak následovalo rozdělení do 6-ti skupin po třech dětech. Ty v časových
intervalech plnily jednotlivé úkoly, přírodovědné, vlastivědné, zeměpisné a matematické znalosti.
Odreagováním byly sportovní disciplíny a skládání puzzle. Rodiče dětí pouze přihlíželi a užívali si příjemného
prostředí místní školy. U dětí byla v některých úkolech vidět nerozhodnost při řešení otázek a ztráta bodů
v hodu na cíl. To asi hodně ovlivnilo pořadí družstev.

První místo získala ZŠ Sloup, druhé ZŠ Lipovec a třetí ZŠ Křtiny. Největší odměnou pro všechny zúčastněné
bylo pečené sele a pocit příjemně prožitého pátečního slunného dopoledne.

Bronislava Pernicová, maminka žáka 5. třídy Vítka Pernici

Speciální olympiáda

Pátek 18. května, půl deváté, hřiště Základní školy ve Sloupě. Pan ředitel Mgr. Pavel Dočekal zahajuje
netradiční olympiádu. Účastníky nejsou tentokrát ti nejlepší, ale naopak děti, které mají s učivem většinou spíš
obtíže. Shromážděno je zde 6 družstev z okolních škol. Dvě ze základní školy ve Sloupě, dvě z Jedovnic, po
jednom z Lipovce a ze Křtin. V každé skupince je jeden žák ze druhé, jeden ze třetí a jeden ze čtvrté třídy.
Náplní olympiády je absolvovat úkoly v pěti kategoriích, na pěti stanovištích. Všichni dostávají kartu s
přesným rozpisem, na kterém místě v kolik hodin mají být. Na stejnou kartu budou také přibývat body, podle
toho, jak se dětem jednotlivé úkoly podaří.

První stanoviště "Matematika" je pro naše družstvo jedno z nejnáročnějších. Úkolem každého žáka je z
hromady nastříhaných papírků s početními příklady vybrat takový, který umí vypočítat. Ten vyřešit a výsledek
vyhledat a nalepit na správné místo v seznamu výsledků. Vše je ještě komplikováno tím, že příklady jsou
různé obtížnosti podle učiva jednotlivých ročníků a je potřeba se tím prohrabat.

Na druhém stanovišti nachází děti na stole hromadu smíchanou ze tří druhů puzzlů. Každý má vybrat jen ty
své a poskládat obrázek. Není snadné se domluvit na postupu, chybí nám energičtější velení, a tak tento úkol
se nám moc nepovedl, i když jsme se všichni snažili až do konce.

Na třetí úkol se ale už všichni těší. Interaktivní tabule. To je něco! Úkoly a otázky jsou z okruhu znalostí o



naší vlasti a známých osobnostech. Tady se dětem ohromně daří, i když látku ještě vůbec ve škole neprobíraly.
Mají dobrý všeobecný rozhled i velké množství informací. Navíc práce na interaktivní tabuli je pro ně nová a
zábavná.

Teď rychle napít a čeká nás čtvrté stanoviště – přírodověda. Rostliny, stromy, ptáci a živočichové na
obrázcích, které je třeba pojmenovat, nedělají dětem žádné potíže. Snad jen strakapoud, ale toho si s datlem
plete i spousta dospělých. To nejlepší nakonec!

Poslední stanoviště – hřiště. Překážkový běh na 50 metrů, házení balónků na cíl a slalom s florbalovou
hokejkou a míčkem. Je půl jedenácté a závod je u konce. Na všechny děti čeká ve školní jídelně páreček, však
už jim od rána pořádně vytrávilo. Na školním hřišti se rožní selátko a voní do všech stran. Každý může
ochutnat a
také to každý dělá. Učitelé, rodiče a ostatní organizátoři celé akce společně s dětmi si všichni v dobré náladě
povídají, sdělují své dojmy a čekají na vyhlášení vítězů.
Na nejvyšším stupni se umísťuje družstvo ze Sloupu, druhé jsou Křtiny a třetí místo obsazují Lipovečtí. Děti
vypadají spokojeně všechny, i ty, které nevyhrály. Mají nový zážitek a mohly ukázat, že také ony něco
dokáží. Díky svému handicapu nemají mnoho příležitostí pochlubit se svými vědomostmi, protože v běžné
soutěži by nemohly konkurovat ostatním dětem. Díky takovýmto akcím děti s dyslektickými poruchami
pochopí, že i když hůř čtou, píšou nebo počítají, není zbytečné se to učit.

Akce byla příjemná nejen pro ně, ale vzhledem k přátelské uvolněné atmosféře a dobré organizaci také pro
nás rodiče. Společně s pedagogy jsme získali nové podněty a nápady, jak s dětmi pracovat, povzbudit je a
ulehčit jim jejich boj s písmenky a číslicemi.
Soňa Audyová

Vzácná návštěva

V úterý 22. 5. navštívil naši základní školu v Jedovnicích pan ilustrátor Adolf Dudek, který je zejména
mezi žáky prvního stupně známý a velmi oblíbený. Jeho ilustrace se již objevily ve více než osmdesáti dětských
knihách.

Pan Dudek nám velice zábavnou formou představil práci ilustrátora, předvedl nám různé techniky kresby i
malby, od perokresby až po tvoření obrazu pomocí barevných sprejů a šablon. Nechyběly ani soutěže a hádanky.
Kdo byl šikovný, mohl si za odměnu odnést autorův obrázek s říkankou. Dodával nám, mladým malířům,
sebevědomí a naučil  nás experimentovat a nebát se nových možností.

Na závěr proběhla autogramiáda, o kterou měli velký zájem všichni zúčastnění. Pan Dudek měl výbornou
náladu, vtipkoval s námi a byl moc milý. Pro nás se stal návštěvou, na kterou budeme všichni dlouho a velmi
rádi vzpomínat. Gábina Plchová, Leona Ševčíková,
žákyně 4.A

Bleší trh

 Manželé důchodci koupí domek v Jedovnicích. Informace podá JUDr. Musilová Marie – Havlíčkovo nám.
nebo tel. 606 819 834

 Prodám JAWU 350 / 634, po celkové GO, po STK, cena 14.000,- Kč. Tel. 732 957 641

Volná místa

Základní škola Jedovnice
hledá pracovníka - pracovnici na pozici

učitel hudební výchovy
* pracovní úvazek: poloviční, * nástup: od 1.9.2007

kontakty : ZŠ Jedovnice, Nad Rybníkem č. p. 401, JEDOVNICE, email : zsjedovnice@iol.cz, tel : 516 442 224

mailto:zsjedovnice@iol.cz


************************************************************************************

Střední průmyslová škola Jedovnice
Na Větřáku 463, 679 06 Jedovnice
přijme od 1. 9. 2007 na celý úvazek

 2 učitele elektroniky a  informatiky
 učitele anglického jazyka
 učitele českého jazyka, dějepisu
 učitele matematiky, fyziky

Dobré autobusové spojení z Brna, Blanska a Vyškova.
Informace na tel.: 516 442 820 nebo e-mail: skola@spsjed.cz

Odpady – praktická příručka

Kam s ními v Jedovnicích?

Téma 1. odpady:

Průměrný jedovnický občan vyprodukuje za rok 235 kg odpadu, z toho 29 kg vytříděného.
Nejdůležitější zásadou je nevytvářet zbytečný odpad a v maximální míře používat vratné obaly.
Komunální odpad: běžné popelnice a kontejnery
vytříděný  domovní odpad z domácností,
zajišťuje: městys – Josef Král 724 186 389, poplatky se vybírají na ÚM, v roce 2007 činily 390,- Kč/osoba
firma: AVE Brno (u této firmy lze i objednat nádoby ) - AVE Brno – 548 529 616
(SITA Blansko – 516 482 823)

Co z odpadu lze v Jedovnicích vytřídit a kam vytříděný odpad ukládat?

Tříděný odpad: speciální barevné nádoby
PET lahve – papír - sklo - nápojové kartony
zajišťuje: obec ve spolupráci s AVE Brno

Sklo
zelené kontejnery - barevné sklo
bílé kontejnery - bílé sklo
do kontejnerů je možné ukládat : skleněné lahve, tabulové sklo
do kontejnerů se nesmí ukládat : drátěné tabulové sklo, porcelán, opaxit, keramika

Papír
modré kontejnery
do kontejnerů je možné ukládat - papír, kartony
Školní klub při ZŠ Jedovnice pořádá 2x ročně sběr papíru. Sběr je pořádán na parkovišti před kulturním
domem a je vždy předem oznámen v obecních informacích a na kabelové televizi.

PET lahve
žluté kontejnery
do kontejnerů je možné ukládat – PET lahve (sešlápnuté), nápojové kartony – tetrapaky

(vypláchnuté od zbytků nápoje)
do kontejnerů se nesmí ukládat – jiný směsný plast, sklolaminát, atd.



Chtěli bychom upozornit jedovnické občany, že Jedovnice odebírají pitnou vodu z podzemních vrtů. Tato voda
je velice kvalitní a svými parametry předčí mnohé balené vody prodávané v PET lahvích.
Informace o  pitné vodě z hlediska vhodnosti pro kojence poskytne dětský lékař.

tabulka č. 5 předpoklad pro rok 2007
Množství a umístění nádob na separovaný odpad 1428

umístění sklo Plast papír 12

barevné čiré Malý plast 1100 plast 1100
Na Větřáku 1 1 0 1 1

u školy 1 0 0 1 1
u Vágnerových 1 1 0 3 1

u pošty 1 1 0 2 1
Na Kopci 636 0 1 0 1 0
Na Kopci 566 1 0 0 2 1
Na Kopci  531 1 0 0 1 1

Chaloupky křižovatka 1 1 0 3 1
Absolonova 1 1 1

Zahradní 1 0 0 1 1
Barachov 1 0 0 1 0

U Hrubé lípy 1 1 1
u garáží 1 1 0 3 1
celkem 12 6 0 21 11 50

nájem / rok 17136 8568 29988 15708 71400

nájem celkem 71400

Biologicky rozložitelný odpad
zelené plastové pytle
do pytlů je možné ukládat: kompostovatelné rostlinné zbytky včetně dřevité štěpky .

Ke sběru tohoto odpadu jsme přistoupili z důvodu změny zákona o odpadech, který zakazuje likvidaci tohoto
druhu odpadu na skládkách, kde končí obsah  obecních velkoobjemových kontejnerů.
Ihned po zavedení sběru jsme se setkali  s obrovským zájmem z řad občanů o tuto službu.
Odvoz tohoto odpadu v roce 2007 se koná každé pondělí .Je nutné, aby pytle (zelená barva pytle je nutná
dodržet – kvůli snadné identifikaci) byly připraveny k odvozu před 7. hod.

Nebezpečný odpad
přímý svoz odpadovou firmou 2x za rok
oleje, pneumatiky, elektroodpad, (u těchto druhů odpadů je vhodné, aby občané využívali zpětného odběru při
nákupu nových výrobků ), chemikálie, barvy, …
Z důvodu snížení nákladů na sběr těchto odpadů by bylo vhodné, aby občané v maximální míře využívali
zpětného odběru výrobků, který je pro občany zajišťován v prodejnách s novým zbožím.
(GAMA Adamov – 516 446 440)

Železný šrot
pořádán 2x za rok
železný šrot je během dvou víkendů soustředěn na  předem určených stanovištích veřejného prostranství,
odkud ho svozová firma speciální technikou odveze.



Velkoobjemový odpad
velkoobjemové kontejnery

Vše, co nevleze do popelnice a není uvedeno v dalších skupinách.
Na obci jsou rozmístěny dva kontejnery, jsou určeny na odpad ze hřbitova a na odpad z veřejných prostranství.
V omezeném množství je mohou využívat i jedovničtí občané, ale vždy jen se souhlasem odpovědného
pracovníka ÚM ( Josef Král ) a po uhrazení poplatku za likvidaci.

Stavební suť
nádoba odpadové firmy, vozidlo firmy, která má oprávnění na převoz odpadů
Stavení suť bez příměsí nebezpečných látek – plasty, azbest, lepenka, apod.
Jediná povolená skládka na tento druh odpadu v našem okolí je bývalý kamenolom ve Vysočanech. (skládka
Vysočany)
Další možností je likvidace na recyklační lince  v areálu Moravostavu na Starém Blansku (Moravostav Blansko
– 516 418 616),  nebo přistavením velkoobjem. kontejneru některou se svozových firem.

Výkopová zemina
nádoba odpadové firmy, vozidlo firmy, která má oprávnění na převoz odpadů
I výkopová zemina je považována podle zákona o odpadech za  odpad, což si mnozí občané stále ještě
neuvědomují, nebo to ani neví. Proto se s ní také tak musí nakládat.
Likvidace je možná na skládce ve Vysočanech nebo přistavením velkoobjem. kontejneru některou se svozových
firem.

Autovraky
autovrakoviště Kotvrdovice
odborná likvidace autovraků s potvrzením, nutným pro odhlášení z registru vozidel
(pan Kamil Šenk, Kotvrdovice – 602 778 615)

Odpadní vody z jímek
čističky odpadních vod
odpadní vody z jímek  rodinných domů a rekreačních objektů – jejich likvidace je možná pouze na čistírnách
odpadních vod, zákon o odpadech nepřipouští jejich vypouštění na  pozemky , ani soukromé.
(VAS Boskovice – 516 241 903 – doprava, likvidace)
(pan Miroslav Burda, Jedovnice - 723 181 247- doprava)

Starší šatstvo, obuv, hračky
Sběr staršího šatstva probíhá cca 2x ročně pro Diakonii Broumov, bývá předem oznámeno.
Další možnost – např.  Oblastní Charita Brno (545 210 672), pořádá sběr staršího šatstva, obuvi a hraček,
1x měsíčně na V. nástupišti vlakového nádraží.

Lepenku, časopisy, noviny bez příloh, tiskařské odřezky, smíšený papír, skartace bez kopíráků a šanonů,
knihy bez desek, železo, barevné kovy – můžete prodat např. ve výkupně sběrných surovin – Brno, Slatina,
Prostějovská 1, tel. (548 217 021)

Výkaly psů
Samozřejmostí pro každého chovatele by měla být i povinnost ihned odstraňovat znečištění způsobené výkaly
psů. Povinnost odstraňovat psí exkrementy upravuje Obecní vyhláška č. 2 z roku 1995, O zákazu volného
pobíhání psů, vypouštění drůbeže na veřejná prostranství a Vyhláška č. 8, Provozní řád rekreační oblasti, Zákon
o přestupcích 124 / 93 Sb., 334 / 02 Sb.

Sběrný dvůr
Jeden z úkolů, který nás čeká, je zbudování sběrného dvora. Dle závazné části Plánu odpadového hospodářství
jihomoravského kraje musí mít obec Jedovnice tento dvůr v provozu do roku 2010.



Občané města Blanska mohou ukládat odpady ve Sběrném středisku odpadů (Horní Lhota – 516 418 440), které
je zároveň místem zpětného odběru použitých elektrozařízení. Výše poplatku na www. blansko.cz

připravila: Iva Králová

Připravujeme

Zájezdy do divadel

Městys Jedovnice společně se Školním klubem při ZŠ
pro Vás připravují zájezd do pražského divadla

Hudební divadlo Karlín PRAHA – Limonádový Joe (muzikál)
Legendární postavy kultovního českého filmu ožijí na jevišti Hudebního divadla Karlín.

autor – Jiří Brdečka, Pavel Kopta, Vratislav Blažek, Jan Rychlík, autor hudby – Kryštof Marek,
divadelní úprava a texty – Adam Novák, režie – Antonín Procházka

hrají : Aleš Háma, Lumír Olšovský, JiříKorn, Václav Vydra, Martin Sobotka,  Marek Vašut, Zuzana Norisová,
Linda Rybová, Kateřina Brožová, Markéta Hrubešová, Karel Fiala, Ladislav Mrkvička, Petr Kostka, Mojmír
Maděrič, Bohuš Matuš. Muzikál měl svoji premiéru 4. dubna 2007.

TERMÍN – neděle 28. října 2007
cena vstupenky je 500,- Kč (máme vstupenky do 11 až 14 řady)

cena dopravy 270,- Kč
Program: odjezd z náměstí v 7,00 hodin, příjezd do Prahy kolem 10,00 hodiny, individuální prohlídka Prahy do
15,00 hodin kdy začíná představení, návrat do Jedovnic asi ve 20,30 hodin.
Přihlásit se můžete obratem na Úřadě městyse u Marie Gabrielová a Boženy Ševčíkové – tel. 516 442 210 nebo

u Ivy Králové - Školní klub při ZŠ tel. 606 342 126
**************************************************************************************

dále pro Vás připravujeme zájezd
Předvánoční Praha a návštěva Divadla Broadway Praha

Angelika (muzikál) –
Romantický děj odehrávající se v době vlády Ludvíka XVI. mapuje příběh krásné Angeliky.

libreto – Lou Fanánek Hagen, scénář a režie – Jozef Bednárik, choreografie a scénosled – Ludvík Vaculík
hrají: Monika Absolonová, Dasha, Leona Machálková, Josef Vojtek, Josef Bohouš, Bohuš Matuš, Petr Poláček,
Tomáš Savka, Vilém Čok, Jiří Helekal,  Lešek Semelka, Ali Amiri, Pavel Vítek, Vlastimil Zavřel, Ivan
Vyskočil, Richard Genzer a další.

termín – neděle – 16.  prosince 2007
cena vstupenky je 500,- Kč (máme vstupenky do 11 až 14 řady)

cena dopravy 270,- Kč
Cena a další informace budou zveřejněny v příštích tištěných Informacích. Předběžně se můžou zájemci
přihlásit na Úřadě městyse u paní Marie Gabrielové nebo Boženy Ševčíkové tel. 516 442 210.

Z policejních   protokolů

Případy v šetření Policie ČR Blansko za období 23.  března 2007 do 15.  května 2007
 Ve středu 4. dubna 2007 bylo oznámeno, že neznámý pachatel provedl vloupání do oploceného objektu

loveckého zámečku, který se nachází v lesním masívu u Jedovnic. Pachatel rozpletl pletivo u brány,
vnikl na pozemek, kde se nacházejí dvě budovy. Za použití násilí se dostal do chaty, kde vše rozbil a
poničil (okna, okenice, dveře, okapový svod, skříň, obrazy, kuchyňskou linku, ledničku a jiné věci). Ve



vzdálenosti dvaceti metrů od chaty vyvrátil dřevěné WC. Potom pachatel přešel k budově loveckého
zámečku, kde vypáčil v přízemí budovy troje petlice, vnikl do objektu, kde poškodil troje dveře. Venku
strhl pozinkovaný svod v délce tří metrů. Neznámý pachatel nic neodcizil. Majiteli vznikla škoda ve
výši 71.200,- Kč.

 V noci na pátek 6. dubna 2007 se neznámý pachatel vloupal do osobního automobilu zaparkovaného
na Jiráskově ulici. Zloděj rozbil čipové okno pravých zadních dveří, vnikl do vozidla, ukradl autorádio,
čímž majiteli způsobil škodu ve výši 3.000,- Kč.

 V neděli 15. dubna 2007 bylo oznámeno, že neznámý pachatel provedl vloupání do dílny, která je
přistavena vedle chaty v rekreační oblasti za ATC Olšovec. Zloděj vypáčil vstupní dveře a ukradl
elektrickou vrtačku, dětské jízdní kolo, dvě pily, dvě sekery, dva pánské kabáty a bundy. Majiteli
vznikla škoda ve výši 2.800,- Kč.

 V úterý 1. května 2007 kolem 14,00 hod. došlo k požáru lesa v oblasti „Na Chochole“. Vyšetřovatel
HZS Blansko, po prohlídce požářiště uvedl, že nenalezl přesnou příčinu požáru a jako
nejpravděpodobnější verze se jeví odhození nedopalku cigarety. Škoda byla odhadnuta na částku
20.000,- Kč.

 V noci na středu 2. května 2007 neznámý pachatel odcizil z neuzamčeného osobního automobilu,
zaparkovaného na oploceném pozemku před rodinným domkem v Jedovnicích, sekací kladivo
s příslušenstvím. Vše bylo uloženo v kufříku. Zloděj přelezl oplocení pozemku a ze zavazadlového
prostoru neuzamčeného vozidla odcizil výše uvedené věci, čímž majiteli způsobil škodu ve výši
14.000,- Kč.

Dopravní nehody v Jedovnicích
 Ve středu 25. dubna 2007 v 21,30 hodin v Jedovnicích v chatové oblasti u restaurace Riviéra policisté

kontrolovali jednapadesátiletou řidičku osobního automobilu. Byla u ní provedena dechová zkouška na
alkohol s kladným výsledkem – 1,91 promile. Byla jí v nemocnici odebrána krev. Řidička neměla u
sebe řidičský průkaz. Šetřením bylo zjištěno, že měla rozhodnutím Městského úřadu v Blansku
vysloven zákaz řízení motorových vozidel. Řidička uvedla, že vypila šest deci vína a jednu odlivku
alkoholu. Bude stíhána pro trestní čin ohrožení pod vlivem návykové látky, za což ji hrozí trest odnětí
svobody až na tři léta.

 V sobotu 12. května 2007 ve 22,30 hodin byl v obci Jedovnice kontrolován osmnáctiletý řidič osobního
automobilu. Byla u něho provedena dechová zkouška na alkohol s kladným výsledkem – 0,11 promile
alkoholu v krvi. Řidiči byl zadržen jeho řidičský průkaz.

Důležité informace pro veřejnost
Na území Policie ČR Okresní ředitelství Blansko dochází, mimo jiné, i k trestním činům krádeží na

osobách a kapesních krádežím. K tomuto protiprávnímu jednání dochází zejména v nákupních centrech,
bytech, rodinných domech, restauracích, nádražích i v dopravních prostředcích. Nejvíce v Blansku,
Boskovicích, Adamově a v době rekreační sezóny (červen až září) v oblasti Moravského krasu. Podle
policejních statistik patří senioři vedle dětí a žen k nejohroženějším skupinám obyvatel.
Případy z policejní praxe:
 Mladší muž zazvonil u dveří rodinného domu a požádal důchodkyni, která mu přišla otevřít, o sto

vajíček. Žena mu řekla, že tolik vajec nemá. Když muž navázal na starou paní kontakt, řekl, že mluvil
s jejím synem, který si u něho nechal opravovat auto. Vylíčil ji finanční situaci syna v nejčernějších
barvách a řekl jí, že pokud synovi nepošle 35.000,- Kč, nebude moci jeho auto opravit. Paní se to sice
příliš nelíbilo, ale po delším přemlouvání a přesvědčování se nechala zviklat a peníze pro syna muži
dala. Když se později na svého syna obrátila, zjistila, že auto má doma, do opravy ho nedával a žádné
peníze nikomu nedluží.

 Naopak velmi správně se zachovala paní, které se do domku vloudily dvě ženy ve věku kolem 25 až 30
let. Ženy, které si samy otevřely bránu a vešly až do kuchyně, ze svého bytu vykázala. Nereagovala ani
to, když jí začaly nabízet různé přikrývky. Opětovně je žádala, aby dům opustily. Nevyhověla ani
požadavku,aby použili její WC. Přesto zlodějky  neuhlídala a po jejich odchodu zjistila, že jí



v nestřeženém chvíli z kuchyně odcizily peněženku. Ztráta ve výši několika  stokorun však zdaleka
nebyla díky jejímu ostražitému chování tak bolestivá, jak to tomu bývá v jiných případech.

 Tři neznámé ženy v dopoledních hodinách vešly do rodinného domu. Využily toho, že vstupní dveře
nebyly uzamčeny. Dvě z nich odlákaly pozornost důchodkyně (85 let). Třetí žena prohledala všechny
skříňky v kuchyni a podařilo se ji odcizit 13.000,- Kč.

Apelujeme tímto především na starší spoluobčany, u nichž je míra důvěřivosti větší, aby byli obezřetní
v jednáních se všemi cizími lidmi a jejich jakékoliv nezákonné jednání nahlásili ihned policii. Pachatelé
této trestné činnosti zneužívají především jejich samoty, vstřícnosti a maximální ochoty s nimi
komunikovat. Výše uvedené případy nejsou ojedinělé, podle stejného scénáře došlo k této trestné činnosti
na celém území Jihomoravského kraje.
Jak se bránit?
 cizí lidi nepouštět do domu, bytu, * uzamykat vchody do domu, bytu * nedávat se do hovoru s cizími

lidmi, i když jsou velice příjemní * nechlubit se majetkem cizím osobám * nikdy neotvírat dveře bytu
automaticky, když nevíme, kdo je za nimi * do obydlí zásadně nepouštět cizí osoby * doma nenechávat
větší obnos peněz * doklady, klíče od bytu nikdy nenechávat bez dozoru na nákupech, u lékaře, na
úřadech, na cestách * pokud je to možné, nechoďte sami * kabelku mějte pořád u sebe * nevěřte
historkám o okradení, o nepojízdném autě a jiném údajném neštěstí, vždy následuje prosba o půjčku *
všímejte si ve svém okolí cizích a podezřelých lidí, jejich aut * zapsat si registrační značku auta, do
kterého osoba nasedala * v případě okradení  nebo velmi podezřelého jednání a chování osoby volejte
Policii ČR * mějte důležitá telefonní čísla poblíž telefonu na viditelném místě (158 – policie, 155 –
záchranka, 150 – hasiči), nejbližší rodinní příslušníci – jejich telefonní čísla.

Dohled nad bezpečností a plynulostí silničního provozu v Jedovnicích

Policisté z Dopravního inspektorátu Blansko provedli v pondělí 30. dubna 2007 v katastru Jedovnic v době od
12,40 do 14,30 hodin dopravně bezpečnostní akci při které zjistili deset dopravních přestupků. Všech deset
přestupků se týkalo porušení rychlosti přes městys. připravuje PČR Okresní ředitelství
Blansko

LARN zasahuje

B Ř E Z E N,  D U B E N

 7. března v 9,00 hod. nahlášen volně pobíhající pes -plemene rotwailer, ani po dvouhodinovém
snažení se nepodařilo nezbedného tuláka odchytit

 9. března při kontrole nočního klidu zjištěn zjevně podnapilý řidič tmavě modré Felicie, jak se řítí po
náměstí a svojí jízdou ohrožuje chodce

 10. března v 7,25 hod. po řádění nočních vandalů byla objevena branka od plotu  vhozená do potoka,
byla vyzvednuta

 25. března opět nahlášeno opětovné volné pobíhání psa plemene rotwailer – majitel psa byl pokárán
 5. dubna napomenutí muže, který močil na autobusové zastávce na  náměstí, po ostrém pokárání

nastoupil do autobusu směrem na Kotvrdovice
 7. dubna nahlášena stížnost na příliš hlučnou mládež na ulici Tyršova v RD
 8. dubna v 16,30 hod. nahlášeny výtržnosti páchané mládeží – vyřešeno domluvou
 10. dubna   asistence při odchytu pěti  liščích mláďat – po odchytu byla liščata přechodně umístěna u

člena mysliveckého sdružení Společná
 17. dubna v 9,30 hod. – asistence při exekučním vystěhování neplatiče (jedovnického občana) z DPS a

jeho převoz do náhradního ubytování v hotelu Dukla v Blansku
 21. dubna ve 14,00 hod. vyveden z městyse podnapilý bývalý jedovnický občan, který obtěžoval

jedovnické občany



 27. dubna ve 4,20 hod. nahlášeny výtržnosti party mladých výrostků – po příjezdu na místo bylo
zjištěno, že výrostci močí na auta, rozbíjí láhve a hlukem ruší okolí. Po slovní výměně názorů došlo
s jedním mladíkem k fyzickému kontaktu

Josef Král
KONTAKT  pro případnou pomoc:

Bezpečnostní agentura LARN Brno spol. s r.o.
tel./ fax. 516 443 705, mobil – 731 700 561

pobočka – Obecní úřad Jedovnice – Havlíčkovo nám. 71, 679 06 Jedovnice

Ze společenské kroniky

V měsíci květnu a červnu 2007 oslavili svá životní jubilea

K v ě t e n
Šebelová Marie Zahradní č. p. 699 3. 5. 82 roků
Skotáková Helena Zahradní č. p. 699 7. 5. 85 roků
Dvořáčková Olga K Propadání č. p. 228 14. 5. 81 roků
Jedličková Marie Havlíčkovo nám. č. p. 234 15. 5. 75 roků
Staněk Boris Podhájí č. p. 162 20. 5. 81 roků
Mička Alois Zahradní č. p. 699 21. 5. 75 roků
Zouhar František K Propadání č. p. 232 26. 5. 70 roků
Ševčíková Jiřina Za Kostelem č. p. 439 29. 5. 84 roků
Kunovská Blažena Habeš č. p. 340 30. 5. 75 roků

Č e r v e n
Kaderka František Zahradní č. p. 699 2. 6. 85 roků
Ševčíková Vlasta K Propadání č. p. 405 16. 6. 83 roků
Němcová Adolfína Na Kopci č. p. 62 17. 6. 99 roků

Blahopřejeme jubilantům, kteří v měsíci květnu a červnu oslavili jubilea.
Přejeme všem pevné zdraví, štěstí a spokojenost do dalších let života.

V obřadní síni jsme uvítali:
Klára Francová, U Hrubé lípy č. p. 554
Radim Holub, Legionářská č. p. 674
Alex Kakáč, Palackého č. p. 297
Štěpán Čech, Na Kopci č. p. 502
Adéla Sehnalová,               Habeš č. p. 345
Miroslava Mašová, Jiráskova č. p. 170
Natali Skúpa, Legionářská č. p. 506

Zdeňka Nečasová, matrikářka ÚM Jedovnice

Duchovní sloupek

Setrvačnost

Uke-banjo je takový malý hudební nástroj. Jeho vynálezce ‚zkřížil‘ banjo a ukulele a svému výtvoru říkal
banjolele. Hraje se na ně jako na kytaru bez basových strun, jenže ladění je o kvintu vyšší a pro kytaristu to
znamená ‚přepočítávání‘ akordů. A tak někoho napadlo banjolelu trochu prodloužit krk, čímž nástroj sice ztratí



trochu ze své roztomilé mrňavosti, ale jeho použití se zjednoduší. Na rozlišení od menšího příbuzného se mu
dostalo přívlastku ‚barytonové‘.

Pořídil jsem si tento nástroj, protože se mi jevil svými rozměry jako vhodný na cesty a ladění bylo příslibem toho,
že na něj budu umět hrát okamžitě a bez učení. V tomto jsem se však dočkal překvapení. Levá ruka zvyklá mačkat i
poslepu akordy na kytaře i na tenorovém banju byla najednou silně zmatena, když měla u nového nástroje tyto
dovednosti skloubit. Čtyři struny automaticky způsobily, že se mi prsty skládaly na hmatníku stejně, jak byly
zvyklé na jiném čtyřstrunném nástroji, i když jsem chtěl chytat akordy kytarové. Po chvíli snažení jsem byl tak
dokonale zmaten, že jsem nebyl schopen vzpomenout si ani na základní akordy. Musel jsem se na ně podívat do
chytré knihy. Pak už stačilo zvyknout si na to, že vzdálenost mezi pražci uke-banja je menší než u kytary a už
to šlo. Po dvou týdnech občasného krátkého výcviku se levá ruka smířila s novým nástrojem a prsty poměrně
ochotně mačkají struny tam, kde je třeba.

Setrvačnost je užitečná záležitost, když ji využijeme u nějakého stroje, ale jindy může být nepříjemná
až škodlivá třeba pro řidiče, který potřebuje rychle zastavit. Projevuje se také v myšlení a způsobu života Stojí
za povšimnutí, že setrvačnost se projevuje velmi silně právě tehdy, když se to nejméně hodí. Když chceme něco
změnit k lepšímu, dělat něco navíc nebo překonat nějaký svůj zlozvyk, zkrátka když se místo pozvolného
ústupu od pozitivních hodnot snažíme změnit směr a posunout se aspoň trochu k ideálu všeobecného dobra, jde
to ztuha. Opačná změna životního zaměření od nejlepšího k dobrému, od dobrého k průměrnému atd., probíhá
samovolně, snadno a rychle a často bez toho, že si toho všimneme (tím spíše, že ostatní jsou na tom stejně).
Snad právě z této zkušenosti pramení hodnocení způsobu života pomocí prostorových představ. Někdo stoupá
vzhůru, jiný  stojí na místě (i k tomu je třeba vynaložit určitou námahu), další klesá dolů a jsou i takoví, kteří se
řítí volným pádem (v takovém případě je brždění opravdu problematické, pokud se včas nenajde nějaký padák
nebo aspoň deštník). Aby zastavilo auto jedoucí do kopce, stačí sundat nohu z plynu a vyřadit rychlost, zatímco
z kopce dolů se nezabržděné auto rozjede samo... Tomu odpovídá i lidová představa, že nebe je nahoře a peklo
pod zemí.

Naše doba (stejně jako každá jiná) nás nutí k tomu, abychom se stále učili něčemu novému. Obtíž je
v tom, že mnohdy je nesnadné rozlišit, co je dobré, co indiferentní (může to být dobré i špatné podle způsobu
použití, např. nůž nebo počítač) a co je jednoznačně špatné. Matou nás sdělovací prostředky (snaha upoutat
pozornost a ovládat veřejné mínění je nadřazena pravdě a objektivitě), masíruje nás reklama ustavičnými
upozorněními na to, bez čeho se prostě nedá žít...

Možná by pro posouzení mravní hodnoty mohla posloužit míra námahy potřebné k dosažení určitého
cíle (tím nemám na mysli těžkosti zadluženého člověka se získáním další půjčky na zakoupení dalších
zbytečností). Pokud jde něco příliš snadno nebo dokonce samo, lze poměrně úspěšně předpokládat, že to za moc
nestojí. I když - ono je také možné vynaložit velikou námahu dokonce na ubližování a ničení - a netýká se to
jen teroristů.

Doporučuji každému, aby si (obrazně řečeno) pořídil nějaké to ‚banjolele‘, aby se třeba jen z cvičných
důvodů pustil do něčeho nového a aspoň trochu neobvyklého. Zjistíme tím, jak na tom jsme, jestli jsme si
uchovali aspoň kousek tvůrčího nadšení a schopností, a  zároveň posílíme svou odolnost proti tlaku dobrácky se
tvářících ‚obchodníků‘ číhajících na nepozornou ‚kořist‘, kterou by mohli ‚oškubat‘. Prázdniny a dovolené se
k tomuto účelu docela hodí. Václav Trmač,
farář

Krátce z obce a našeho regionu

Zubní pohotovost

V soboty,  neděle a svátky od 8,00 do 12,00 hodin. Po 12. hodině je služba zajištěna na Stomatologické
klinice u Svaté Anny, tel. ústředna 543 181 111, a to od 19,00 hod. do 7,00 hod. ve všední dny a nepřetržitě o
sobotách, nedělích a ve svátky.

Č e r v e n
SO - 2. 6. 2007 MUDr. Jílková Rájec, Ol. Blažka 145 516 432 138



NE - 3. 6. 2007 MUDr. Juráková Blansko, Pražská 1b 516 418 787
SO - 9. 6. 2007 MUDr. Klapušová Poliklinika Blansko, Sadová 33 516 488 452
NE - 10. 6. 2007 MUDr. Kovandová Poliklinika Blansko, Sadová 33 516 488 450
SO -16. 6. 2007 MUDr. Kulhánková Křtiny, Zdrav. středisko 516 439 190
NE - 17. 6. 2007 MUDr. Kupková Poliklinika Blansko, Sadová 33 516 488 457
SO -23. 6. 2007 MUDr. Láníková Poliklinika Blansko, Sadová 33 516 488 456
NE - 24. 6. 2007 MUDr. Levová Adamov, Smetanovo nám. 327 516 447 606
SO -30. 6. 2007 MUDr. Miklíková Blansko, ZŠ Rodkovského 516 418 101

VÝZVA

Před několika týdny si sedla jedna dívka v kině na něco píchajícího na sedadle. Když vstala, aby zjistila, co
to bylo, našla zapíchnutou jehlu do sedadla, na které byl připevněn vzkaz: "Právě jsi  byl(a) nakažen HIV".

Kontrolní středisko chorob zaznamenalo v poslední době mnoho podobných případu v mnoha  dalších
městech, hlavně v Praze.

Všechny testované jehly byly HIV pozitivní nebo obsahovaly zhoubný typ žloutenky. Středisko taktéž udává,
že takovéto jehly byly nalezeny i na veřejných bankomatech a hlavně v dopravních prostředcích MHD. Je více
než pravděpodobné, že jehly nastrkávají HIV nakažení narkomani.

Žádáme každého, aby byl v takových případech obezřetný. Měli byste si pozorně prohlédnout každé
veřejné sedadlo židli s největší opatrností. Starostlivý vizuální pohled by měl stačit.

MUDr. Eva Bendová, Ing. Vladislav Vlasák, Magistrát města
Olomouce

100 let  od  prvních všeobecných  voleb v našich zemích

Volby do státních zastupitelských sborů  jsou  dnes pro nás  samozřejmou událostí, které se pravidelně
zúčastňujeme na všech úrovních. Jinak tomu však bylo v minulosti před více než sto lety.

Naše země byly součástí habsburského mocnářství, ve kterém byla sice volebním systémem ustavována
poslanecká sněmovna říšské rady, ale bez účasti valné většiny občanů. Volby v té době probíhaly na principu
tak zvaného kuriového systému. Podle něj bylo zastoupení v poslanecké sněmovně  ustavováno podle
společenských vrstev, podle majetkového postavení. Tím byli obyčejní občané z voleb prakticky vyloučeni.

Od počátku osmdesátých let devatenáctého století vystupoval v rakouské monarchii do popředí stále více a
pronikavěji požadavek  všeobecného volebního práva.  Nejaktivnějším činitelem v tomto  působení byla
Sociálně demokratická strana, která v roce 1905 vydala v rámci celého rakouského soustátí výzvu k boji za
všeobecné volební právo.

V našem kraji byl přední osobností v tomto působení  brněnský senátor Josef Hybeš. Osobně obcházel obce a
přednáškami přesvědčoval lidi, aby podpořili dosažení tohoto cíle.

Císař František Josef  I.  na základě celkové vnitropolitické situace v Rakousku pode-psal 26. ledna 1907
všeobecné nové volební zákony, podle kterých musely být  další volby v monarchii všeobecné, rovné, tajné a
přímé. Byla také vyhlášena volební povinnost pro všechny muže nad 24 let. Za neúčast na volbách měla být
nevoliči vyměřena pokuta.

Voleni mohli být muži nad třicet let věku. Ženy byly tímto volebním právem diskriminované, ty získaly
přístup do volebních místností až po vzniku Československé republiky.

První volby podle nového volebního zákona proběhly přesně před sto lety. Dvoukolovým systémem, ve dnech
14. a  23. června 1907.Voleb se zúčastnilo 84 % zapsaných voličů. V rámci celého soustátí bylo voleno 516
členů poslanecké sněmovny, o získání mandátů usilovalo čtyřicet politických stran a bloků.

V našich zemích ze 108 českých mandátů získala 28 mandátů strana agrární, 26 mandátů získalo seskupení
mladočechů a staročechů, 24 mandátů připadlo sociálním demokratům, klerikální straně 17 mandátů, 9
mandátů mělo seskupení české státoprávní demokracie, po 2 mandátech  připadlo pokrokové straně a tzv.
neodvislým poslancům.



Bližší údaje o průběhu a výsledcích těchto voleb přímo v Jedovnicích nejsou. Obecní volby však zůstaly
většině obyvatel až do rozpadu monarchie nepřístupné.
IM

Přijměte pozvání

Jedovnická hudební skupina
fr VJEK

si Vás dovoluje pozvat v pátek 15. 6. 2007 od 19,30 hod.
k tanci i poslechu do sálu v Chaloupkách

vstupné 40,- Kč
********************************************************

Základní umělecká škola Jedovnice
připravuje

Závěrečný koncert žáků, spojený s předáváním vysvědčení
pátek 22. června 2007, začátek  v 17.00 hod. v sále KD

Srdečně zveme rodiče i širokou veřejnost.

*************************************
Hospůdka na Barachově
pro Vás připravuje na výletišti

Letních tanečních večery na Barachově
termíny v pátek - 6. 7., 13. 7., 20. 7., 3. 8., 10.8., 17.8. a 24. 8.

Začátek večera od 19,30 hodin, končíme ve 24,00 hodin.
hudba: K- BAND nebo fr VJEK

*****************************************************************************************
****

Hospůdka na Barachově
pro Vás připravuje na výletišti

v sobotu - 28. 7. 2007 další ročník

Neckyády
odpolední program na vodě a taneční zábava se skupinou CECH od 20:00 do 02:00 hodin

***************************************************************************

Kulturní komise při  Městyse Jedovnice
pořádá

Letní slavnost u kulturního domu
sobota – 30. června 2007

*  zábavný a soutěžní program pro děti  *
*  festival dechovek  *

*  večerní taneční zábava se skupinou NONUS před KD  *
další informace získáte na plakátech a v KTV, občerstvení zajištěno



Kino

Adresa: Na Kopci 571, 679 06 Jedovnice, tel. 516 442 624
Začátky představení vždy v 19,00 hodin. Hrací profil vždy v úterý.

Č E R V E N – 2007

5. 6. úterý – PRÁZDNINY PANA BEANA /75´/ FALCON, vstupné 59,- + 1,- Kč,
MP
Legendární přízrak se tentokrát vydává z rodné Briránie přivést k šílenství pro změnu Francouze. USA český
dabing.

12. 6. úterý – POSLEDNÍ SKOTSKÝ KRÁL 117´/FALCON, vstupné 64,- + 1,- Kč,
MP
Odpudivý, fascinující, paranoidní (prostě brutálně skvělý) Forest Whitaker jako charismatické monstrum a

vládce Ugandy v Autentickém dramatu balancujícím mezi fikcí a realitou.Film VB/USA s titulky.

19. 6. úterý – MAHARAL –TAJEMSTVÍ TALISMANU /95´/ FALCON, vstupné 74,- + 1,- Kč,
MP
České děti, americký dobrodruh a slovenský indián. Jones na stopě nejcennějšího z pokladů Rudolfa II.

26. 6. úterý – NOC V MUZEU /97 /́ BONTON, vstupné 59,- + 1,- Kč, MN
12
Ben Stiller v roli outsidera, který k pochlapení potřebuje trikovou rodinnou komedii. Film USA s titulky.

Připravujeme na prázdniny

Červenec 2007 – začátky představení vždy v 19,30 hodin
Úterý 3. 7. Pravidla lži
Čtvrtek 5.7. Pusinky
Úterý 10.7. Obsluhoval jsem anglického krále
Čtvrtek 12. 7. Vratné lahve
Úterý 17. 7. Bestiář
Čtvrtek 19. 7. Kvaska
Úterý 24. 7. Roming
Čtvrtek 26. 7. Marta
Úterý 31.7. Tajnosti

Srpen  2007 - začátky představení vždy v 19,30 hodin
Čtvrtek 2. 8. Spider-Man 3
Úterý 7. 8. Piráti z Karibiku-Na konci světa
Čtvrtek 9. 8. Neznámý svůdce
Úterý 14. 8. Divočáci
Čtvrtek 16. 8. Terkel má problém
Úterý 21. 8. Odstřelovač
Čtvrtek 23. 8. Šarlotina pavučinka
Úterý 28. 8. Předtucha
Čtvrtek 30.8. Sunshine



Pozvání na výstavu fotografií v budově úřadu městyse

Václav Trmač – Šel jsem právě kolem …
výstava potrvá do 30. června 2007 a je otevřena pondělí až pátek v pracovní době Úřadu městyse Jedovnice
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